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Actes institucionals, culturals 
i festius en el dia de la 
Comunitat Valenciana

contra el Castor
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Al voltant de 2000 persones clamen en un gran mur simbòlic, al llarg de tota la franja 
marítima de les platges del Fortí i Fora Forat, pel desmantellament de la planta de gas
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ACTUALITAT

Europa Press | Madrid

El ministro de Industria, Energía y Turismo, José Ma-
nuel Soria, señaló que hay una "probabilidad alta" 
de que estén relacionados la inyección de gas en el 
almacén subterráneo Castor y los seísmos que se es-
tán produciendo en los últimos días en municipios 
del litoral de Castellón.
Por ello, el ministro ha anunciado que se paraliza-
rán nuevas inyecciones de gas mientras no se ga-
rantice la "seguridad total" de la población.
El titular de Industria ha indicado que está siendo 

investigada esa correlación por técnicos del Insti-
tuto Geográfico Nacional y del Instituto Geológico 
Minero porque "todavía no hay constancia cientí-
fica" de que la inyección de gas sea la causante de 
los seísmos.
También lo ha admitido el presidente de la empre-
sa Escal UGS. Recaredo del Potro ha reconocido 
que "efectivamente" este tipo de operaciones pro-
vocan "microseísmos", que son los, "precisamente" 
los que la empresa preveía frente a los temblores 

actuales que son "mayores de los esperados".
Ante esta actividad sísmica, ha asegurado que se 
está investigando con "los medios más avanzados 
en cooperación inmediata" con la red nacional de 
alerta sísmica del Instituto Geográfico Nacional, 
con el Instituto Geológico y con instituciones de 
las "más prestigiosas" de Europa para tratar de de-
terminar cuál es el origen preciso del fenómeno y 
que espera que el informe esté terminado aproxi-
madamente en una semana.

Industria paraliza de forma indefinida las inyecciones de gas en el almacén de Castor

La Subdelegació  del Govern a  Castelló 
va acollir una reunió convocada pel sub-
delegatdel govern,  David  Barelles,  que 
ha comptat amb la presència dels alcal-
des  de Vinaròs,  Benicarló iPeníscola  i el 
president de  Escal-UGS,  Recaredo  del 
Potro,  per  tractar la  possible  relació  en-
tre l'activitat del  projecte  Castor  i 
els  sismes  registrats  davant la costa  del 
Baix Maestrat, en els últims dies.
En el transcurs de la reunió, s'ha reafirmat 
quel'activitat a les instal·lacions del projec-
te  Castorseguirà  paralitzada,  segons  or-
dre ministerial,  mentreno es garantisca 
la  seguretat  ciutadana.  A més, s'hanre-
cordat  les  paraules  pronunciades  pel 

ministred'Indústria,  José  Manuel  Soria, 
que, després de la inspecció realitzada per 
tècnics  del Ministerid'Indústria, ha  asse-
nyalat que "es veu relació entre els sismes i 
el gas injectat en el projecte Castor".
Per part  dels alcaldes,  s'ha  insistit que  "el 
mésimportant  és que  cessen  els  movi-
ments  sísmics  iassegurar als  ciutadans 
que no corren cap perill". Ésper això que ha 
exigit a l'empresa que es cenyisquen a les 
ordres  ministerials.  L'alcalde  de Vinaròs, 
Juan Bautista Juan, ha assenyalat que "en 
cas de comprovar  possibles  negligènci-
es en la tramitació del projecte, es demana-
ran responsabilitats, tant a l'empresa com a 
les autoritats que ho van autoritzar".

Els alcaldes de Vinaròs, Benicarló i Peníscola exigeixen que Castor seguisca paralitzat

El Instituto Geológico y Minero de Espa-
ña (IGME)  tiene a ocho personas dedi-
cadas a elaborar el informe que pueda 
determinar cuáles son las fallas implica-
das en los movimientos, explica un por-
tavoz. Lo que saben por ahora es que los 
focos de los sismos se encuentran sobre 
fallas menos importantes, secundarias. 
El Instituto Geográfico Nacional (IGN), 

por su parte, está tratando de determi-
nar con mayor precisión los epicentros 
de los terremotos, puesto que las loca-
lizaciones conocidas hasta ahora son 
aproximaciones que se están recalculan-
do. Con la información procedente de 
ambos institutos se espera comprobar 
cuáles son las fallas que la inyección de 
gas ha despertado.

La Associació de Veïns Migjorn ha pedido “que se clausure de 
una vez por todas la planta Castor si como parece estos movi-
mientos son provocados por Castor, ya que la seguridad es lo 
primero”. Migjorn cree que “ante la alarma social existente, no 
hay ninguna duda que estar preparados es el único remedio 
para reencontrar la calma y la tranquilidad”.
Y pide que se tomen “todas las precauciones”, pidiendo 
también “un plan de emergencia y prácticas de evacuación 
ante un posible terremoto más fuerte en escuelas, hospital 
y otros centros públicos, además de indicaciones a la po-
blación en general”

Migjorn pide que se clausure la 
planta si provocó los sismos

Ocho personas elaboran el informe para determinar 
las fallas implicadas en los movimientos

3 d'octubre

Se necesitarían unos seis meses seguidos para inyectar los 

1.300 millones de metros cúbicos del gas denominado de 

trabajo o útil, que se puede extraer cuando la demanda lo 

requiera. Junto a este, existe un denominado 'gas colchón' 

que queda atrapado entre los poros y que, aunque no es 

útil, es necesario para que la instalación funcione. El pasado 

14 de junio comenzaron los trabajos para el llenado de este 

'gas colchón' y se han inyectado ya 100 millones de metros 

cúbicos del total de 600 millones de 'gas colchón' necesarioRAMON CURTOFuente: Institut Geològic de Catalunya
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ACTUALITAT
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El presidente de la Diputación, Javier Moliner, 
anunció que se van a emprender acciones 
legales contra los ex ministros responsables de la 
tramitación y la adjudicación de la concesión de 
almacenamiento subterráneo del proyecto Castor 
en el caso de que haya indicios de negligencia 
en el proceso llevado a cabo por el Gobierno de 
España entre 2008 y 2010. Así lo ha hecho público 
tras saber que hay una relación directa entre los 
seísmos que se están produciendo y la inyección 
de gas frente a la costa del Maestrat.
“La Diputación exigirá responsabilidades legales 
a los ministros responsables de las autorizaciones 
si los inspectores que están examinando las 
instalaciones determinan que no se daban las 
garantías suficientes, ni las condiciones, para la 
autorización concedida por el Gobierno en2010”, 
ha asegurado Moliner. Hay que tener en cuenta que 
el informe de impacto ambiental no tenía ningún 
condicionamiento sobre problemas sísmicos.
El presidente ha asegurado que la obligación 
es estar al lado de los vecinos de los municipios 
afectados por los seísmos, “especialmente si la 
situación de tensión que están viviendo es fruto de 
la negligencia del Gobierno que impulsó y autorizó 

este proyecto”. Ante la incertidumbre generada, 
el Ministerio de Industria ordenó el pasado 26 
de septiembre el cierre del almacén subterráneo, 
situado a22 kilómetros de la costa de Vinaròs.
El procedimiento administrativo que llevó a la 
concesión de la licencia, que era de competencia 
exclusiva del Gobierno Central, fue iniciado en 
2007, bajo la presidencia del socialista José Luis 
Rodríguez Zapatero y con los ministros Joan Clos 
y Cristina Narbona al frente de las carteras de 
Industria y Medio Ambiente respectivamente. Ya 
las primeras concesiones y licencias llegaron con 
el visto bueno del ministro de Industria, Miguel 
Sebastián, y de Medio Ambiente, Elena Espinosa, 
desde el 16 de mayo de 2008 hasta el 10 de junio 
de 2010, también bajo el Gobierno del  presidente 
socialista Rodríguez Zapatero.
Javier Moliner ha declarado que “me parece 
gravísimo que no se tuviesen en consideración las 
posibles afecciones sísmicas y que ahora estemos 
sufriendo decenas de terremotos cada día. Son los 
técnicos los que están investigando el problema 
y los que tienen que decidir cuál es la solución, 
pero que nadie dude que exigiremos todas las 
responsabilidades penales que pudiesen derivarse 

de la mala gestión de esta concesión”.

Concesión del Consejo de Ministros 
el 16 de mayo de 2008
El procedimiento administrativo del Gobierno 
entre 2008 y 2010 incluyó la concesión de 
explotación para el almacenamiento subterráneo 
Castor mediante Real Decreto del Consejo de 
Ministros, a propuesta del Ministerio de Industria, 
Comercio y Turismo, que dirigía ya Miguel 
Sebastián, el 16 de mayo de 2008.
El 11 de noviembre de 2009, la Secretaría de Estado 
de Cambio Climático, dependiente del Ministerio 
de Medio Ambiente, entonces encabezado por la 
ministra Elena Espinosa, publicó la resolución de la 
Declaración de Impacto Ambiental favorable.
Asimismo, el Ministerio de Medio Ambiente 
concedió en abril de 2010 la Ocupación de Dominio 
Público Marítimo Terrestre para las instalaciones 
marítimas. Tras ello, en junio de 2010, el Ministerio de 
Industria, Turismo y Comercio publicó la Autorización 
Administrativa y el Reconocimiento de Utilidad 
Pública del almacén subterráneo, con lo que dio 
plena validez al almacén subterráneo frente al litoral 
castellonense, durante la pasada legislatura.

Moliner asegura que denunciará a los ex ministros Narbona, Espinosa, Sebastián 
y Clos si la inspección detecta negligencia en la tramitación del Castor

La Plataforma Ciutadana en Defensa de les Terres 
del Sénia (PCTDS) ha asegurado en un comunicado 
que “no existe informe sismológico en el estudio de 
impacto ambiental de la plataforma marina, ni exis-
te estudio de impacto ambiental del tramo de co-
nexión de la planta terrestre y tampoco ha existido 
ni existe información y transparencia por parte de 
ESCAL UGS”. Desde la PCTDS contestan al presiden-
te de Escal, Recaredo del Potro, “es falso que todo 
el proceso se haya realizado siguiendo los controles 

y la normativa existente en este tipo de almacena-
miento subterráneos, porque si se hubieran hecho 
bien las cosas no se habrían producido seísmos, se 
habría hecho un estudio sismológico serio y riguro-
so, y el Ministro de Industria, Energía y Turismo no 
habría ordenado el cese inmediato de la actividad”. 
También aseguran que “nos parece bien que el pro-
yecto haya obtenido 42 autorizaciones de diversas 
administraciones, pero del Potro olvida explicar que 
en estos momentos el Ministerio de Medio Ambien-

te, y por extensión la empresa ESCAL UGS y ENAGÁS 
tienen anulada por sentencia la Audiencia Nacional, 
la resolución por la que se acordaba no someter a 
estudio de impacto ambiental el proyecto de co-
nexión de la planta terrestre Castor”.  
Y recuerdan que este proyecto “se calificó 
inicialmente con la categoría de “urgente” pasando 
a prioritario y estratégico, y ahora a “no operativo”.
También acusan a la empresa de no haber tenido 
transparencia ni información. 

En el dia d’avui, previ a la concentració convocada en 
contra del Projecte Castor, s’ha celebrat una reunió 
ja prevista en anterioritat i convocada pel secretari 
general provincial i diputat Francesc Colomer. A 
la mateixa, els Alcaldes i representants dels grups 
municipals de Vinaròs, Benicarló, Peñíscola, Sta. 
Magdalena, Traiguera, Càlig, Cervera, Rossell i St. 
Mateu han tractat el tema motiu de preocupació 

dels últims dies, els moviments sísmics registrats a 
la comarca. 
La reunió ha servit per a fixar la posició del PSPV co-
marcal i que prioritza per damunt de tot la seguretat 
de les persones. Per tant, creiem que el primer ha de 
ser garantir la paralització de l’activitat del Projecte 
Castor. En segon lloc, transparència total de tots els 
estudis i informes que realitzen els tècnics dels or-

ganismes oficials a mesura que vagin apareixent. En 
tercer lloc, a la vista dels mateixos actuar en conse-
qüència, exigint les responsabilitats als estaments 
que correspongue i finalment, reafirmar que les 
persones están per damunt de qualsevol projecte.
En esta línea, estarem presents en la resta d’actes 
que s’organitzen arreu de la comarca, de la mateixa 
manera que ho hem estat avui a Vinaròs.

La PCTDS dice que no existe informe sismológico en el estudio de impacto ambiental de la plataforma marina

Nota de prensa de la Diputación

El PSPV Ports-Maestrat recolza les protestes ciutadanes contra la perillositat del Castor
Comunicat del PSPV Ports Maestrat
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Ya no sólo son de noche. Los temblores también 
se suceden por el día. Los vinarocenses pudieron 
percibir claramente por la mañana dos sismos, uno 
de 3.7 grados en la escala de Richter a las 10.49 horas, 
y otro de magnitud 3.6 a las 11.55, según datos del 
Institut Geològic de Catalunya. Unos movimientos 
que llegaron tras la noche más tranquila vivida esta 
semana, sin seísmos destacados. Los sismos fueron 
claramente percibidos de nuevo por buena parte 
de la población, en casas, pisos, lugares de trabajo 
y en edificios públicos. El paseo Juan Ribera, la calle 
del Pont, la calle del Pilar o en edificios municipales 
como el Pirulí, en la plaza de Sant Telm, se sintió el 
temblor. El malestar y la preocupación continua. 
Las medidas preventivas tomadas a cabo desde el 
Ayuntamiento, conjuntamente con la Policía Local, 
siguen. En los colegios realizaron simulacros de 
evacuación en caso de un fuerte terremoto. A la 
Policía Local y el Ayuntamiento no habían llegado 
hasta ayer por la mañana quejas ciudadanas por 

daños materiales provocados por los sismos. Tan 
sólo una llamada al 112 alertó de que se produjeron 
derrumbes en la zona norte, pero una inspección 
a primera hora de la mañana los descartó. Sin 
embargo, algunos vecinos han empezado a revisar 
sus viviendas y se han encontrado con sorpresas 
inesperadas, por lo que podrían darse próximas 
reclamaciones. Es el caso de David, que asegura que 
desde que empezaron los sismos le ha salido una 
grieta bastante visible en la pared de una habitación 
y ayer estaba dispuesto a presentar una reclamación 
al respecto.

Los animales, 
inquietos
¿Animales inquie-
tos debido a los 
sismos? Mucha 
gente así lo asegu-
ra. Son muchas las 
personas con pe-
rros, gatos y otros 
animales domés-
ticos que afirman 
que sus mascotas 
están inquietas o 

asustadas estos días, desde que empezó a desatar-
se la oleada de sismos. Pablo, propietario de tres 
perros, asegura que suelen ladrar mucho más de lo 
normal por la noche. “Es como si notaran que algo 
pasa. Uno de ellos tiende a esconderse en la cube-
ta con la que corto el césped, cuando antes no lo 

hacía y desde hace una semana tiene diarrea”, ex-
plica. Y asegura que “en la zona donde vivo, cerca 
del campo de fútbol del Cervol, los perros se oyen 
mucho más desde que empezaron los sismos”. 
También Azahara, propietaria de un Basset Hound,  
también ha notado un comportamiento extraño 
en su perro. “Hemos pedido hora al veterinario, 
porque hace unos días que la notamos extraña y 
no le pasa la diarrea. Estamos seguros de que su 
comportamiento está relacionado con los temblo-
res, porque le pasa desde que se iniciaron”, señala. 
Juan Francisco también ha notado inquietud en su 
perra. “Estos ultimos dias se le ve inquieta y no se 
aleja de su cojín. Ayer por la mañana salí al jardín a 
cortar el césped y ella hasta la fecha salía conmigo. 
Ayer salió un momento y a los 5 minutos desapa-
reció y estuvo toda la mañana dentro de casa. Por 
mucho que la llamaba no salía, creo que ellos están 
percibiendo mucho más todos estos temblores de 
la zona”, explica.

Sensores caseros
Además, los vinarocen-
ses están ingeniando 
sensores caseros para 
detectar si ha habido 
algún movimiento, so-
bre todo por la noche, 

mientras duermen. Pilas puestas de pie, mone-
das, e incluso piedras amontonadas de forma 
vertical, son algunos de los sensores caseros que 
han ingeniado para que les alerten de cualquier 
tipo de movimiento en la vivienda. 

ACTUALITATACTUALITAT
4 d'octubre

La Guardia Civil irrumpió en la plataforma marina 
del almacén de gas Castor. Varios agentes se han 
desplazado hasta las instalaciones en helicóptero, 
con la intención de realizar diversas diligencias para 
comprobar el funcionamiento de la planta, según 
han explicado fuentes policiales y una portavoz de 
la empresa que gestiona el almacén, Escal UGS.
La intervención de los agentes se ha producido 
después de que la Fiscalía de Castellón abriera una 
investigación de oficio para esclarecer lo ocurrido 
con el proyecto de almacén de gas subterráneo 
Castor ubicado frente a las costas de Vinaròs y 
el  creciente número de seísmos  provocados en la 

zona durante las últimas semanas.
El fiscal decano de Castellón, Francisco Sanahuja, ha 
informado en un comunicado que a raíz de estos hechos 
se ha reunido la Junta de Coordinación Provincial y se 
ha acordado “incoar diligencias de investigación penal 
con objeto de esclarecer lo ocurrido en relación a los 
múltiples seísmos sufridos durante las últimas noches”.
La junta, integrada por el fiscal jefe, el teniente fiscal 
y el fiscal decano, ha abordado este asunto “sin 
estar en el orden del día”. La decisión se ha tomado 
sin existir denuncias de ningún colectivo ante el 
ministerio público. En el encuentro se ha nombrado 
instructor del caso al fiscal de Medio Ambiente.

La Guardia Civil irrumpe en helicóptero en la plataforma Castor
La fiscalía de Castellón abre diligencias penales para esclarecer los temblores

Dos nuevos temblores de 3,7 y 3,6 grados, esta vez de día
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ACTUALITAT

4 d'octubre

5 d'octubre

Transcripción de la entrevista realizada en Tv3 el viernes 
4 de octubre.

Están ustedes preocupados por estos 
movimientos?
Estamos preocupados porque los seísmos han 
sido más fuertes de los previstos, pero sobre todo 
ocupados en tratar de establecer cuál es el origen 
y porqué se están produciendo. La situación en la 
planta es de total normalidad. Dejamos de inyectar 
gas el pasado 16 de septiembre y desde entonces 
todo está en su sitio y estamos manteniendo la 
seguridad y la integridad de la instalación. El personal 
está en sus puestos y hay absoluta normalidad en la 
planta. Los movimientos sísmicos no han afectado en 
absoluto a la infraestructura y podemos garantizar 
que no se ha escapado ni una molécula de gas por las 
fallas supuestamente activas.

¿El Ministerio les ha dado la orden de 
parar la actividad de forma indefinida?
La planta no se puede abandonar. Necesita todo 
el personal a bordo, tanto en  mar como en tierra. 
Están todos en sus puestos de trabajo. Paramos de 
inyectar el 16 de septiembre y estamos esperando 
órdenes del Ministerio.

Puede ser muy inquietante  que ustedes 
reconozcan que no saben por qué se 
producen estos movimientos tan fuertes
Inquietante lo es y para nosotros también. No lo 
esperábamos. Ninguno de los estudios que tenemos 
lo esperaba ni lo preveía. Nos habían establecido unos 
límites de seguridad para la presión de inyección y 
hemos inyectado a una presión mucho menor y se 
ha producido esto, por lo que somos los primeros 
sorprendidos. Ahora hay que ver las relaciones de 
causalidad, que está todavía por confirmar. 

Pero sus propios expertos advertían que 

en actividades de este tipo se producen 
movimientos sísmicos
Por supuesto, y hemos dedicado años de estudio 
a este tema. Instituciones tan prestigiosas como 
el Instituto francés del Petróleo fue quien nos fijó 
el umbral de presión a partir del cual podíamos 
inducir movimientos en la falla. Nos fijaron 50 
bares e inyectamos a 6 bares. 

Teme que la actividad en la planta haya 
podido provocar algún efecto en esta falla?
Yo creo que no, pero no quiero especular. Estamos 
haciendo estudios profundos con los mejores expertos 
de Europa y ya lo veremos. Que se están produciendo 
movimientos sísmicos no hay ninguna duda, y que 
los esfuerzos que la energía está liberando es natural 
tampoco hay ninguna duda. No tiene nada que ver la 
alteración que nosotros hemos producido abajo, que 
es minúscula con la magnitud de lo que está pasando. 
Otra cosa es que lo hayamos desencadenado, pero 
estos se iban a producir. Lo único que hay que deducir 
ahora es si nuestra actividad anticipó el momento. No 
somos nosotros los que metemos esta energía que 
están liberando los terremotos, es una tensión del 
terreno que se libera. Eso lo dicen todos los expertos, 
otra cosa es que hayamos anticipado el momento en 
que se producen, que no lo descarto pero hay que 
establecerlo todavía.

Tampoco se puede predecir lo que va a 
pasar a partir de ahora?
No soy sismólogo, pero he hablado con los institutos 
sismológicos y no hay ninguna razón para pensar 
que vaya a haber ninguno más grande. Es preferible 
que se liberen las tensiones a través de cientos de 
microterremotos que de uno más grande. 

Pero puede descartarse que haya un 
terremoto mayor?
Los expertos me han dicho que no es nada 
probable ni previsible que haya uno más grande. 
Que siga habiendo más pequeños, sí. 

Los geólogos y expertos han recordado 
que aquí había una falla y que en 
casos así es preceptivo hacer informes 
en profundidad del riesgo sísmico, 
apuntando que en el informe de impacto 

ambiental de 2009 no se hacía referencia 
al posible riesgo sísmico
Aquí hay un malentendido general. El almacén castor 
como yacimiento Amposta antes está en la falla Am-
posta. La falla Amposta es parte esencial del almacén. 
La hemos estudiado en todos los sitios y de todas las 
maneras. Hemos gastado30 millones en estudios. La 
falla Amposta la hemos estudiado a fondo porque es 
parte esencial del almacén, es la que produce el cierre 
del almacén. El grueso de la inversión en estudios fue 
para analizar precisamente el cierre de la falla Amposta.

A ustedes les pidió el Ministerio un 
informe sobre riesgo sísmico?
Este informe es consustancial a todos los que 
hemos hecho. Y en todos valorábamos cual era el 
límite para que se removilizara la falla. 

Visto lo que ha pasado, habrían hecho 
lo mismo o habrían decidido hacer este 
depósito en otro sitio?
No. Esta estructura, sellada por la falla Amposta, ha 
contenido petróleo durante 5 millones de años sin 
que se escapara. Durante este tiempo, en que la falla 
se movió varias veces, el petróleo no se escapó. Más 
prueba de que era una estructura estanca no la puede 
haber. El único problema era saber qué presión se tenía 
que meter para que no se movilizara. El Insittto francés 
nos calculó 50 bares y hemos inyectado a 6 bares. 

No hay riesgo de fuga de gas?
Lo puedo asegurar. La instalación está en perfectas 
condiciones y de los 100 millones de metros 
cúbicos de gas que hemos metido no se ha 
escapado ni una molécula. 

Tienen calculado el impacto económico 
que les puede suponer?
Lo único importante ahora es mantener la seguridad 
de las instalaciones y averiguar lo que ha pasado. Estos 
terremotos iban a ocurrir, pero hay que ver si lo hemos 
anticipado nosotros, que no lo descarto ni lo confirmo.

Contemplan la posibilidad de que por la 
presión social o por decisión política se 
impida continuar la actividad?
Estamos a disposición de las autoridades 
exclusivamente.

El  Gobierno  ha encargado a una  audito-
ría externa verificar si los costes de inver-
sión en el almacenamiento subterráneo de 
gas Castor  son los declarados por la  em-
presa gestora.
El ministro de Industria, Energía y Turismo, 
José Manuel Soria, ha explicado tras el 
Consejo de Ministros que ha pedido esta 
auditoría extraordinaria porque esta insta-
lación tenía un presupuesto inicial de unos 
700 millones de euros "y al final parece ser 
que va a estar por encima de esa cuantía". 
De esta manera, "podremos saber cuál es 
el importe exacto del proyecto".
El ministro no ha desvelado si el Estado ten-
dría que compensar a la empresa gestora del 
proyecto Escal UGS (participada en 66,67% 

por ACS) por la rescisión de la concesión, en 
caso de que esta se produjese. Esta semana, 
la agencia de medición de riesgos Fitch ase-
guró en un informe que, en caso de que se 
retire la concesión, el Estado tendría que in-
demnizar a la empresa por un importe igual 
al valor contable del proyecto.
Soria ha apuntado que la única actuación 
del Gobierno respecto al proyecto a lo lar-
go de esta legislatura "ha sido disminuir el 
nivel de retribución que se había fijado", al 
considerar "que era excesivo". Ha recorda-
do que las infraestructuras como el alma-
cenamiento Castor se financian con cargo 
al sistema gasista, pero solo una vez que 
hayan entrado en funcionamiento, algo 
que no ha sucedido en este caso.

L’Associació de Veïns MI-
GJORN,   en relació als movi-
ments sísmics que estem sofrint 
en el poble de Vinaròs i comarca, 
vol manifestar:
Ens sembla molt be la constitu-
ció per par de l’ajuntament del 
dispositiu de seguiment i infor-
mació. També ens sembla  bé els 
fulls que s’han repartit i de la pu-
blicació en el Diariet i en l’encart 
que han realitzat en els periòdics 
locals i també els diferents simu-
lacres que s’han fet en les escoles. 
Però, seguim insistint. La infor-
mació és vital i la col·laboració 
de tots també. Demanem nova-
ment una assemblea informativa 

feta per l’Ajuntament i retrans-
mesa per televisió i per radio 
amb participació del poble.  Ens 
cal una comunicació directa i 
continua amb l’Ajuntament. Ser 
partícips de les mesures de pre-
venció però també comptar amb 
la màxima informació. 
Així mateix demanem un pla 
d'emergència i evacuació, que 
si be ara esperem no utilitzar-lo, 
sempre en qualsevol moment 
ens pot ser d’utilitat.
REMARQUEM: Demanem la uni-
tat de les forces polítiques, ARA 
no és el moment de llançar-se 
pedres uns als altres, ara TOTS a 
solucionar els problemes. 

Entrevista: Recaredo del Potro, presidente de Escal UGS

El Gobierno encarga una auditoría sobre los costes del Castor
Industria debería compensar a la empresa propietaria si se retira la concesión

Comunicat de l’Associació de Veïns Migjorn
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Redacción

ACTUALITAT

5 d'octubre

El portaveu de Compromís en la Diputació ha lamentat 
el “preocupant silenci de la Generalitat Valenciana 
davant de la cadena de terratrèmols produïts en l'entorn 
de la plataforma del Castor i, especialment, a Vinaròs”. 
En este sentit, el representant de Compromís exigeix a 
la consellera de Medi Ambient, la castellonenca Isabel 
Bonig, “que detalle si el Consell prendrà alguna mesura 
per a garantir la seguretat dels veïns”. Nomdedéu va 
indicar que “ni el PP valencià, ni el provincial, ni el 
de Vinaròs van tindre la valentia política d'oposar-se 
al projecte. De fet, el vot en blanc del PP a Vinaròs va 
facilitar que PSOE i PVI donaren llum verda al projecte, 
amb l'única oposició del BLOC”.

Informes
D'altra banda, Nomdedéu ha anunciat que, a través 
del grup parlamentari de Compromís en Les Corts, 
s'ha requerit al Consell que aclarisca si la Generalitat 
Valenciana va elaborar algun informe ambiental sobre 
les possibles conseqüències del Castor durant la 
tramitació del projecte. A més, el diputat Juan Ponce 
ha formulat una petició perquè es cree una Comissió 
Especial d'Estudi que analitze les conseqüències del 
Castor a curt, mitjà i llarg termini. 

El President de la Generalitat, Alberto 
Fabra, ha transmitido un mensaje de 
tranquilidad tanto a los ciudadanos 
como a los alcaldes de los municipios 
afectados por los movimientos sísmi-
cos registrados las últimas semanas 
en la zona del proyecto 'Castor'. 
El Jefe del Consell ha mantenido 
hoy una reunión en la sede de la 
Delegación del Gobierno valenciano 
en Castellón con los alcaldes de los 
municipios de Benicarló, Peñíscola 
y Vinaroz para seguir de cerca la 
evolución de los hechos y escuchar 
de primera mano las inquietudes de 
las localidades afectadas.
Tras el encuentro, el President Fabra 
ha incidido en transmitir ese mensaje 
de tranquilidad y serenidad a la po-
blación, ya que "los trabajos del pro-
yecto están suspendidos y estamos 
a la espera de las concusiones de los 
informes del Ministerio". 
Además, el President ha avanzado 
que todas estas inquietudes que le 
han sido trasladadas por parte de los 
dirigentes de estos municipios las 
pondrá sobre la mesa en la reunión 

que ha convocado el Ministro de In-
dustria para el próximo lunes, 7 de 
octubre. 
El Jefe del Ejecutivo valenciano ha 
señalado que el objetivo principal 
es facilitar a los ciudadanos y los 
municipios la mayor información 
posible y, por ello, ha avanzado que 
a partir del próximo jueves se pon-
drá en marcha, dentro de la página 
Web del 112 Comunitat Valenciana, 
una 'ventanilla única' para que los 
ciudadanos planteen las cuestiones 
que consideren oportunas en tiem-
po real "para generarles tranquili-
dad y serenidad". 
Además, Alberto Fabra ha recordado 
que el Gobierno valenciano ha esta-
do desde el primer momento traba-
jando en coordinación con todos los 
agentes afectados por estos hechos 
y ha destacado que el Ministerio de 
Industria, Energía y Turismo ordenó 
el cese de cualquier trabajo de inyec-
ción y extracción de gas en la instala-
ción "Castor". 
Asimismo, ha asegurado que desde 
la Generalitat seguirán muy de cerca 

la evolución de las conclusiones téc-
nicas de lo ocurrido y seguirán traba-
jando, dentro de sus competencias y 
en coordinación con el Ministerio y 
los municipios afectados, para salva-
guardar en todo momento la seguri-
dad de los ciudadanos. 
Por otro lado, ha recalcado que la Fis-
calía está investigando las posibles 
responsabilidades de la anterior Ad-
ministración central y que desde la 
Generalitat seguiremos de cerca la 
evolución de las conclusiones. 

Plan de Emergencia Sísmico 
En este sentido, el President ha expli-
cado que desde un primer momento, 
el Centro de Coordinación de Emer-
gencias de la Generalitat, ha venido 
realizando un permanente segui-
miento de las llamadas efectuadas al 

"112 CV" y manteniendo un estrecho 
contacto con el Instituto Geográfico 
Nacional (IGN). 
Así, el Centro de Coordinación de 
Emergencias activó el Plan Especial 
Frente al Riesgo Sísmico estable-
ciendo la "Fase de intensificación 
del seguimiento y la información" 
en los municipios de Vinarós Beni-
carló y Peñíscola. 
Esta fase se caracteriza por el se-
guimiento instrumental y el estu-
dio del fenómeno -fundamental-
mente a través de la red del IGN- y 
el proceso de información a los or-
ganismos competentes (Consorcio 
de Bomberos, Subdelegación del 
Gobierno, ayuntamientos afecta-
dos, CICU, Policía de la Generalitat 
y a la población en general.

Compromís exigix a Bonig que done la 
cara i aclarisca quins estudis ambientals 
i accions va realitzar el Consell davant de la 
tramitació del Projecte Castor

El President de la Generalitat, Alberto 
Fabra, se reúne con los alcaldes de 
Vinaròs, Benicarló y Peñíscola
Transmite un mensaje de tranquilidad a la población y garantiza un 
trabajo coordinado
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El portaveu de Compromís en els Corts Valencianes i 
secretari general del Bloc, Enric Morera va assegurar 
que el seu grup presentarà en l'Audiència Nacional 
una denúncia contra el ministre José Manuel Soria, 
“si aquest no anuncia clarament que tancarà la planta 
Castor”. Morera va considerar, en una compareixença 
enfront del consistori vinarossenc, que la planta de 

gas del Projecte Castor és “il·legal”, argumentant 
que “les condicions de la concessió administrativa 
han canviat, amb un element que és el risc sísmic”. 
“L'epicentre d'aquests terratrèmols està en la planta i, 
per tant, l'estudi d'impacte ambiental està desfassat i 
les condicions per les quals es va atorgar la concessió 
administrativa han caducat”, va subratllar Morera. 
Per això, va demanar al ministre Soria “que no intenti 
legalitzar-la i que decideixi ja parar-la i tancar-la”. 
“L'única solució que té aquesta planta és declarar que 
és perillosa i que la concessió administrativa és il·legal, 
nul·la de ple dret”, va assenyalar. Morera va assegurar 
que en cas que Sòria no decideixi tancar Castor, 
Compromís “presentarà en l'Audiència Nacional 
una denúncia contra el ministre per permetre 
continuar una activitat clarament il·legal, perquè s'ha 
demostrat que la concessió ha caducat amb unes 
condicions que no es van tenir en compte”. També es 
considera des de Compromís que la proposició no de 

llei plantejada pel PP “és una vergonya per a Vinaròs i 
tots els ciutadans d'aquestes terres, perquè demostra 
que volen parar de moment la injecció per legalitzar 
l'explotació”. A més, va demanar que “aquells polítics 
que van permetre que s'atorgués la concessió a pesar 
dels informes negatius, donin la cara, assumeixin la 
seva responsabilitat i dimiteixin”. I va concloure que 
“som l'única organització política coherent, que 
des d'un inici alertem sobre la perillositat d'aquesta 
instal·lació i presentem al·legacions a l'estudi 
d'impacte ambiental”. 
De la seva banda, el diputat de Compromís en els 
Corts Valencianes i president del BLOC Josep Maria 
Pañella va recordar que Bloc Compromís de Vinaròs 
“va ser l'únic partit que va presentar al·legacions al 
projecte”. També va recordar que “des de 2009 hem 
presentat 24 preguntes i una proposició no de llei 
totes relacionades amb el projecte Castor, i cap 
partit més ho ha fet”.

ACTUALITAT

X.Flores

Redacción

6 d'octubre

7 d'octubre

Unas 4000 personas se manifestaron el domingo al 
mediodía en  Les Cases d'Alcanar, convocados por 
la  Plataforma Ciudadana en defensa de las Terres 
del Sénia (PCTDS),  para mostrar el rechazo de los 
municipios del norte de Castellón y de las Terres de 
l’Ebre  al proyecto Castor y pedir su desmantelamiento.
La manifestación, en la que participaron muchos 
vecinos de Vinaròs, partió de la parte más al sur del 
paseo marítimo de la población, cerca del río Sénia, 

desde donde puede verse la planta marina, y llegó 
hasta el puerto de la localidad, donde se realizaron 
los parlamentos y un pequeño concierto. Miembros 
de la PCTDS recordaron que hace ya seis años que 
están luchando contra la instalación de del Proyecto 
Castor en la zona y apuntaron que “no hemos 
ganado aún, porque la plataforma continua allí y 
la voluntad política desde Madrid continua siendo 
ponerla en marcha cuando acabe la oleada sismica, 

y esto no lo permitiremos. Falta mucho por hacer 
hasta que consigamos que desmantelen la planta”.
La frecuencia de los seísmos ante la costa de 
Vinaròs bajó el fin de semana y en la madrugada 
de este domingo se registraron cuatro que no 
fueron percibidos por los ciudadanos. Según datos 
del Instituto Geográfico Nacional del ministerio de 
Fomento los terremotos oscilaron entre los 1,5 y 
los 2,3 grados en la escala de Richter.

El President de la Generalitat, Alberto Fabra, ha 
asegurado que los trabajos de la planta Castor no se 
van a reanudar si no está absolutamente garantizada 
la seguridad de los ciudadanos y de la zona.
Tras la reunión que el Jefe del Consell ha mantenido 
con el Ministro de Industria, Energía y Turismo, 
José Manuel Soria, con motivo de los incidentes 
relacionados con el proyecto 'Castor', Fabra ha 
transmitido tranquilidad a las poblaciones afectadas 
y ha explicado que los trabajos están paralizados 
hasta que los informes que están realizando los 
expertos no garanticen que no va a ocurrir nada en el 
entorno de la instalación.

"Hasta que no esté absolutamente garantizado 
cualquier tipo de problema, alerta o alarma entre la 
población, no se va poner en marcha la planta", ha 
insistido.
En opinión del President, ha sido una reunión "muy 
positiva" en la que todas las administraciónes "hemos 
puesto en común los trabajos e informes que se 
están realizando y preparando, así como la inquietud 
que se está generando en la zona".
El President también ha informado que el Plan 
Especial frente al Riesgo Sísmico en la Comunitat 
Valenciana indica que los movimientos tienen una 
intensidad baja, y ha apuntado que si en los próximos 

días se mantiene esta intensidad será motivo de 
tranquilidad para la población.
Por último, Fabra ha señalado que la población 
debe estar informada para tener tranquilidad y es 
"nuestra obligación como responsables públicos dar 
a conocer la evolución de la situación, tal y como lo 
estamos haciendo".
Cabe recordar que  el pasado sábado, como ya 
anunció el President tras reunirse en Castellón con 
los alcaldes de los municipios afectados, el Consell 
puso en marcha una 'ventanilla única' en la Web del 
112 para que los ciudadanos planteen sus dudas y 
transmitir serenidad.

Compromís denunciarà al ministre Soria davant l'Audiència 
Nacional si no anuncia el tancament definitiu de Castor 
Morera: “La concessió administrativa és il·legal, nul·la de ple dret, perquè hi ha risc sísmic” 

El almacén Castor no se pondrá en marcha si no está 'absolutamente garantizada la seguridad'

Unas 4000 personas piden el desmantelamiento de Castor
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Redacción

ACTUALITAT

Más de 30.000 firmas apoyan ya la petición on line de una vecina de Benicarló (Castellón) que 
reclama al Ministerio de Industria que ordene el "cierre definitivo" del 'proyecto Castor' y el 
desmantelamiento de la plataforma. Tres nuevos seísmos desde medianoche.
La petición fue iniciada la semana pasada en la plataforma Change.org por una vecina de Benicarló, 
en la que ésta relata cómo vivió los temblores de los últimos días.

Bruselas, 7 oct (EFE).-
 La Comisión Europea (CE) verificó que el almacén 
subterráneo de gas natural Castor de Vinaròs (Cas-
tellón) cumplió con los procedimientos medio-
ambientales que exige la legislación comunitaria, 
informó hoy un portavoz a Efe.
"En ese momento, la Comisión verificó que los pro-
cedimientos adecuados se habían seguido dentro 
de la principal legislación europea que es aplicable", 
entre ellos la evaluación de impacto ambiental, indi-
có el portavoz de Medio Ambiente, Joseph Hennon.
Preguntado por si el Ejecutivo europeo podría inter-
venir para exigir el paro definitivo del proyecto, cuya 
actividad se ha suspendido temporalmente para es-
tudiar su posible relación con los seísmos registrados 
en la zona, Hennon descartó una medida de este tipo.
"Al comprobar que los procedimientos correctos 
se habían seguido, la Comisión no ha tenido moti-
vos para intervenir", afirmó.
Fuentes comunitarias informaron a Efe de que este 

tipo de proyectos gasísticos "están sujetos a las au-
torizaciones ambientales en las que se deben lle-
var a cabo evaluaciones de impacto, antes de que 
se puedan conceder los permisos de construcción".
"Corresponde a las autoridades españolas dar la 
autorización, siempre que se cumplan todos los 
requisitos de acuerdo con la legislación vigente, 
incluida la relativa al medio ambiente", añadieron.
El proyecto Castor cumplió con los procedimien-
tos exigidos por la directiva comunitaria de Eva-
luación de Impacto Ambiental, durante la que se 
deben determinar los efectos directos e indirectos 
de un proyecto en los siguientes elementos a nivel 
medioambiental, pero también respecto a los ciu-
dadanos y el patrimonio.
Toda industria extractora de gran dimensión, como 
las grandes canteras a cielo abierto y grandes ins-
talaciones de extracción de gas o de petróleo -en-
tre las que se encuentra el proyecto Castor- están 
obligadas por las normativas europeas a llevar a 

cabo las evaluaciones de impacto ambiental.
El proyecto de Vinaròs también cumplió los requi-
sitos exigidos por la directiva sobre hábitats, que 
protege a la fauna y flora de un territorio afectado, 
y la directiva sobre prevención y control integra-
dos de la contaminación, según la CE.
Ésta última fija las obligaciones que deben cumplir 
las actividades industriales con un elevado poten-
cial de contaminación, de manera que establece 
un procedimiento de autorización para esas acti-
vidades y determina los requisitos mínimos que 
deben incluirse en todo permiso, en particular res-
pecto a los vertidos de sustancias contaminantes.
El proyecto Castor, situado en el mar a unos 25 
kilómetros de la costa de Vinaròs y con una inver-
sión de 1.200 millones de euros, trata de aprove-
char un antiguo pozo petrolífero a 1.750 metros 
de profundidad bajo el nivel del mar para alma-
cenar hasta un tercio de la demanda de gas del 
sistema durante 50 días.

El Ministro de Industria, Energía y Turismo, 
José Manuel Soria, ha asumido la petición de la 
provincia de Castellón de paralizar el proyecto 
Castor mientras no se garantice al 100% la 
seguridad de los vecinos”. Así lo ha anunciado 
el presidente de la Diputación de Castellón, 
Javier Moliner, a la salida de la reunión que se ha 
celebrado esta mañana en Madrid para analizar 
la situación de incertidumbre generada por los 
seísmos vinculados al proyecto Castor.
El encuentro, que ha sido calificado por Moliner 
con “un grado de satisfacción óptimo puesto que 
se ha logrado el objetivo que perseguíamos”, ha 
contado con la participación de representantes de 
la Comunidad Valenciana, con el propio President 
de la Generalitat a la cabeza, así como de Cataluña 
para analizar la situación de incertidumbre 
generada por los seísmos vinculados al proyecto 
Castor. El presidente provincial ha liderado la 
delegación castellonense en la que han participado 
los alcaldes de los municipios afectados por 
los movimientos de tierras, como son Vinaròs, 
Peñíscola y Benicarló, y el subdelegado del 
Gobierno, David Barelles.
“La provincia de Castelló ha trasladado al ministro 
nuestra exigencia de garantizar por encima de 
todo la seguridad de los vecinos de los municipios 
afectados por los seísmos, informarnos de los pasos 
que está dando el Ministerio para averiguar hasta 
qué punto hay riesgo si continúan los trabajos de 

recarga de gas en el depósito submarino y exigir que 
no se permita la actividad en ningún caso mientras 
no haya garantía absoluta por parte de los expertos 
de que no hay riesgo para la población”, ha apuntado 
Javier Moliner, quien ha agradecido a José Manuel 
Soria su predisposición y atención de las demandas 
para conseguir tranquilizar a los vecinos.
Cabe recordar que el presidente de la Diputación 
está liderando diversas reuniones con los alcaldes 
citados para escuchar sus peticiones y trasladarlas 
tanto al gobierno valenciano como al Ministerio 
de Industria, Energía y Turismo. De este modo, se 
consiguió que la semana pasada el ministro diera 
orden a sus técnicos para que se desplazaran a las 
instalaciones del Proyecto Castor, con la finalidad de 
verificar que se ha detenido la inyección de gas en la 
zona. Se trata de una actividad a la que los geólogos 
achacan sin ningún lugar a dudas el aumento de la 
sismicidad frente a la costa de Vinaròs.

Moción para paralizar la actividad
La Diputación de Castellón debatirá en el pleno 

de octubre una moción para que se investiguen 
en profundidad las consecuencias que pueda 
acarrear la actividad del proyecto Castor sobre el 
territorio del norte de la provincia de Castellón y, 
asimismo, ratificará oficialmente que no se retome 
la actividad si los expertos que están analizando el 
problema no dan plenas garantías de que no hay 
peligro para la población.
“Es importante que la provincia tenga la garantía de 
que no vamos a permitir que ninguna actividad, por 
más beneficioso que sea su objetivo, genere riesgo 
tanto para las viviendas de la zona como para las 
personas”, ha apuntado Moliner.

El Alcalde de Vinaròs convoca una junta 
extraordinaria de portavoces
Nada más finalizar la reunión con el Ministro de 
Industria, José Manuel Soria, el Alcalde de Vinaròs, 
Juan Bautista Juan, dio instrucciones para convocar 
de forma extraordinaria y urgente una junta de 
portavoces para el día siguiente.

Industria asume la 
petición de paralizar 
Castor mientras no se 
garantice al cien por cien la 
seguridad de la ciudadanía

Más de 30.000 firmas 
por el "cierre definitivo" 
del 'proyecto Castor'

La CE verificó que Castor cumplía con los procedimientos medioambientales
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El presidente de la Diputación Provincial y los al-
caldes de Peñíscola, Vinaròs y Benicarló compa-
recieron en el Ayuntamiento de Benicarló para 
hacer un balance positivo de la reunión que man-

tuvieron el lunes con el ministro de Industria, José 
Manuel Soria. El alcalde de Benicarló, Marcelino 
Domingo, ha destacado que "la seguridad es lo 
más importante y salimos de la reunión sabien-
do que, mientras no se tengan todos los informes 
favorables, no se reanudará la actividad en las ins-
talaciones de Castor " e insistía en que " tal y como 
está la situación, pensamos que no se producirá 
un informe positivo".
Por su parte, el presidente de la Diputación, Javier 
Moliner, destacaba que "queríamos una respuesta 
contundente y al Ministerio nos la dieron: mien-
tras no haya una garantía absoluta, el Castor no se 

volverá a poner en marcha ni ahora ni nunca". Res-
pecto a los estudios científicos, Moliner explicaba 
que "la relación causa -efecto entre los trabajos 
del Castor y los movimientos sísmicos es eviden-
te, ahora falta determinar la causa exacta que les 
ha provocado" e insistía en que "ayuntamientos 
y Diputación llegaremos hasta las últimas conse-
cuencias, para depurar responsabilidades".
Los alcaldes y el presidente de la Diputación 
lanzaban un mensaje de tranquilidad a la ciuda-
danía y destacaban que "lo más importante es 
restablecer la normalidad y que vuelva la calma 
a la comarca".

El entorno del almacén subterráneo Castor registró la madrugada de lunes al 
martes cinco seísmos de escasa magnitud, el mayor de 2,1 grados, frente a los 
dos de la noche anterior.
El primero se registró, según la página web del Instituto Geográfico Nacional, a las 
21:21, con una intensidad de 1,8; el segundo, a las 24:00 y de 1,9 grados; el tercero a 
las 00:45 y de 1,7; el cuarto, a las 01:49 y de 2,1, y el quinto, a las 01:55, de 1,7 grados. 
En cuanto a los hipocentros, el Instituto detalla los de los cuatro últimos seísmos, 
que se registraron a 11, 4, 4, y 11 kilómetros de profundidad.

8 d'octubre

El consistori de Vinaròs ha acollit aquest matí una 
junta de portaveus extraordinària i urgent per 
informar els partits amb representació municipal 
de les últimes novetats sobre els sismes registrats 
davant la costa de Vinaròs i la possible relació amb 
el projecte Castor. En el transcurs de la junta, s'han 
tractat els dos sismes registrats aquest matí i s'han 
donat detalls sobre la reunió que ahir van mantenir, 
a la seu de la Subdelegació del Govern a Castelló, 
alcaldes i president de l'empresa EscalUGS. 
L'alcalde, Juan Bautista Juan, ha insistit davant els 
portaveus municipals en què "la seguretat dels 
ciutadans és la nostra prioritat i , per això , es va 

exigir al subdelegat i a l'empresa que la injecció de 
gas ha d'estar paralitzada fins que no es garantisca 
la seguretat ciutadana”.
El primer edil ha demanat als portaveus municipals 
que "des dels partits polítics, s'aporte informació però 
es limite l'emissió d'opinions gratuïtes, per tal de no 
confondre i alarmar la població". Juanassenyalava 
que "des del consistori, s'està donant en tot moment 
trasllat de la informació oficial que ens arriba".
A la junta s'ha tractat també la implicació del 
consistori de Vinaròs en la tramitació del projecte 
Castor i l'alcalde ha deixat clar que "a l'ajuntament 
no tenim constància de cap informe sobre risc 

sísmic perquè no corresponia a l'administració 
local. El consistori només va tramitar el projecte de 
la planta terrestre , amb supervisió de la Generalitat 
Valenciana  mentre que va ser el govern central qui 
va controlar i va atorgar les llicències relatives a la 
planta marítima”.
Prèviament a la junta de portaveus s'ha celebrat 
una junta de govern en què s'ha acordat la 
convocatòria d'una junta local de seguretat per a la 
setmana, per tal de continuar el seguiment de tot 
el dispositiu desplegat per les forces de seguretat i 
altres organismes, dins del protocol del Pla Sísmic 
Fase 0 decretat per la Conselleria de Governació.

Moliner: “Mientras no haya una garantía absoluta, el Castor no se volverá a 
poner en marcha ni ahora ni nunca”

Una junta extraordinària de portaveus municipals tracta les últimes novetats sobre els sismes 
La propera setmana es celebrarà una junta local de seguretat per continuar la tasca de seguiment desenvolupada 

El ministro de Industria, Energía y Turismo, José 
Manuel Soria, aseguró que su ministerio no con-
templa el cierre de la planta Castor. Tras visitar este 

martes la plataforma situada frente a las costas de 
Vinaròs, Soria ha explicado la versión de la empre-
sa que la gestiona. Soria asegura que los expertos 
de la empresa "sí que se ve una relación directa" 
con la inyección de gas en los movimientos sísmi-
cos inferiores a 3 grados, pero en los superiores a 
esta magnitud la causa "sería el movimiento de al-
guna falla", aunque no la de Amposta.
El ministro no ha querido dar la versión oficial 
sobre las causas hasta que no disponga del 
informe técnico del Instituto Geológico Minero 
español. José Manuel Soria ha asegurado este 
martes que "no habrá autorización para reabrir la 
actividad" del almacén de gas del proyecto Castor 
hasta que no haya un "informe convincente" de 

que existen "plenas garantías de seguridad para 
la población". El ministro dice desconocer cuándo 
dispondrán de dicho informe.
Preguntado por quién pagará los costes de Castor 
en caso de que se determine el cierre de la planta, 
Soria ha reiterado en diversas ocasiones que su 
ministerio no se "ha planteado" y "no contempla" 
esa opción. Así lo ha declarado a los medios en la 
sede del Centro de Coordinación de Emergencias 
de la Generalitat el ministro de Industria, Energía y 
Turismo, José Manuel Soria, tras visitar Castor junto 
a su homólogo de Asuntos Exteriores, José Manuel 
García-Margallo, el president de la Generalitat, 
Alberto Fabra, y la Delegada del Gobierno en 
Valencia, Paula Sánchez de León.

Soria: “No nos hemos planteado cerrar Castor”

Otros cinco pequeños seísmos 
en el entorno de Castor
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Al voltant de 2000 persones van formar el 9 
d’Octubre a la tarde una simbòlica muralla 
humana al passeig marítim de Vinaròs, enfront de 
les platges del Fortí i Fora Forat, per demanar el 
tancament definitiu del Projecte Castor. A través de 
les xarxes socials, els veïns havien convocat aquesta 
nova iniciativa contra la infraestructura gasista. 
Amb crits de "No al Castor" es va materialitzar el 
sentiment general de rebuig  de la societat a un 
projecte darrere el qual està l'origen dels prop de 
370 terratrèmols en la zona del Delta de l'Ebre, la 
majoria de baixa intensitat però dels quals dos van 
superar els 4 graus en l'escala de Richter i almenys 

cinc han estat sentits per la població. L'alcalde de 
la localitat, Juan Bautista Juan, ha assegurat que 
el projecte "té els dies contats" i que "difícilment 
es podrà garantir que no torni a ocórrer el que ha 
succeït". Els veïns de Vinaròs es manifestaven així 
per quarta vegada a la seua localitat en les últimes 
dues setmanes per a demanar el desmantellament 
de les instal·lacions de la planta del magatzem 
subterrani de gas natural, després de dos 
concentracions i una cassolada.
L'alcalde de Vinaròs Juan Bautista Juan, i els primers 
edils de Benicarló i Peníscola, Marcelino Domingo i 
Andrés Martínez, respectivament, no van faltar a la 

cita. També van acudir molts edils de la corporació 
municipal de Vinaròs. Juan va destacar que en les 
últimes hores no s'havia registrat cap moviment 
sísmic a la zona del Castor. “Això confirma que la 
injecció de gas estava vinculada amb els sismes”, 
va assenyalar. També va dir que si la seguretat 
comporta tancar definitivament el Castor, haurà 
de fer-se. "Hem cregut oportú estar al costat dels 
nostres pobles en les diferents concentracions que 
s'han fet, la postura dels concentrats és de rebuig 
al projecte, i nosaltres, si la seguretat comporta 
desmantellar la planta, estarem al costat dels 
ciutadans", va indicar.

Una gran muralla humana a la façana marítima diu ‘no’ al Castor
Redacció/X.Flores

ACTUALITAT

9 d'octubre
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José Luis Simón, catedrático de Geología de la Universidad de Zaragoza

“Los temblores podrían ser provocados 
por una falla más pequeña no 

cartografiada”
Fuente: El País
La plataforma del Castor está justo encima —forma parte del sellado del 
almacén— de la fosa de Amposta, señala el catedrático de Geología de la 
Universidad de Zaragoza José Luis Simón. Sin embargo, los epicentros de 
los terremotos se han localizado al sureste, a unos 10 o 12 kilómetros del 
punto en el que se ha estado inyectando el gas colchón. Los temblores, por 
tanto, los podría haber provocado una falla más pequeña no cartografiada. 
El hecho de que los seísmos de mayor magnitud se registraran días 
después de que terminara la inyección podrían indicar que la respuesta 
no fue inmediata, sino una especie de “reacción en cadena”. ¿Hasta dónde 
puede llegar esa reacción en cadena? “No lo sé”, contesta Simón. “Nos 
falta información, una cartografía fina de todas las fallas, pero espero que 
alguien aprenda de esto”, añade. “

Antonio Aretxabala, geólogo de la Universidad Navarra

“Es incomprensible que estando Castor 
sobre una falla de 51 kilómetros el 

Gobierno aprobara el proyecto”
Fuente: El País
“La magnitud de los terremotos es directamente proporcional al tamaño de 
la falla”, recuerda Antonio Aretxabala, geólogo de la Universidad de Navarra. 
“Una falla grande, de 10 o de 15 kilómetros, puede generar uno de escala 6 
perfectamente”, añade. El experto lamenta que los estudios sísmicos no se 
tengan en cuenta en las evaluaciones de impacto ambiental de los grandes 
proyectos. “Es incomprensible”, asegura, que estando el almacén Castor sobre 
una falla de 51 kilómetros y muy próximo a otras de distintas longitudes, el 
Gobierno aprobara el proyecto sin siquiera hacer mención a la posibilidad de 
que se produjera actividad sísmica.

Mariano Marzo, experto en geología y recursos energéticos

“La inyección del gas sobre los terrenos 
calizos colindantes con la falla han 

podido reactivarla”
Fuente: La Vanguardia
“A consecuencia de la inyección de gas, se puede haber provocado una 
desestabilización del sistema de la falla de Amposta” que durante tiempo se 
mantuvo relativamente estable, expone como hipótesis el profesor Mariano 
Marzo, experto en geología y recursos energéticos.
Mariano Marzo apunta que la inyección de gas puede haber desestabilizado 
la falla de Amposta o el sistema de fallas asociado a esta. De hecho, una tesis 
reciente del geólogo Héctor Perea detectó que esta falla tiene registros 
instrumentales y mediciones históricas de seísmos de magnitud entre 3 y 3,5. 
La falla de Amposta ha tenido una actividad sísmica hasta el final del plioceno-
cuaternario (que empieza hace 60 millones de años y acaba hace 1,8 millones 
de años). “Hasta hace entre dos y tres millones de años esta falla ha estado 
actuando”, relata Mariano Marzo. 
Marzo apunta a que la inyección del gas sobre los terrenos calizos colindantes 
con la falla ha podido reactivar la falla, según ha examinado. Y fundamenta 
su hipótesis en un análisis de los diferentes enjambres de seísmos registrados 
durante el último mes. Un primer grupo de microseísmos, que tuvo una 

magnitud de hasta 3,6, se prolongó hasta el 24 de septiembre y muestra la 
intervención de fuerzas de compresión, lo cual puede explicarse en las tareas de 
inyección de gas sobre el terreno. 
Pero, posteriormente –y esto es lo relevante–, una segunda familia de seísmos, 
que alcanza la magnitud 4,2, se produce cuando las tareas en la zona ya han sido 
suspendidas, y los sismogramas dan señales de distensión. Todo indica que han 
influido otros factores. Estamos, pues, ante dos tipos de terremotos diferentes. 
Del análisis de la primera fase de seísmos se deduce que “la elevación de la 
presión, ligada al crecimiento del volumen debido a la inyección de gas, dio 
lugar a asentamientos y microsismicidad asociada”, dice Marzo.
“En cambio, en el segundo grupo de seísmos, hay un cambio la tendencia y de 
estilo, y es probable que se deba a movimientos a lo largo de la falla que delimita 
toda esta estructura. Eso explicaría los movimientos de distensión (fuerzas en 
sentido contrario pero alejándose) y la mayor magnitud de los terremotos”, 
agrega este experto.
“¿Hemos despertado una falla que durante un tiempo se mantuvo tranquila y 
alojaba el petróleo, pero que ahora, frente a la inyección de gas, puede haber 
respondido de otra manera?”, es la pregunta que se formula Marzo.

Luis González de Vallejo, catedrático de de Ingeniería Geológica de la 
Universidad Complutense de Madrid

“Sólo con la información de la empresa 
se sabrá si las fracturas están cerca de 

una falla importante”
¿Puede provocar el  proyecto Castor  un  terremoto  de gran magnitud? El 
profesor Luis González de Vallejo, catedrático de de Ingeniería Geológica de 
la Universidad Complutense de Madrid (UCM), considera que los únicos que 
pueden responder ahora a la pregunta son los responsables del proyecto.
“La geología precisa de la zona sólo la conoce la empresa y sólo con este tipo 
de información podemos saber si las fracturas producidas por la inyección 
de gas están cerca de una falla importante que pueda desestabilizarse y 
provocar un terremoto mayor”, indica González Vallejo, experto en estudios de 
sismicidad inducida, según publica LaVanguardia.com. El profesor de la UCM 
cree muy probable que la causa de los terremotos de los últimos días sea la 
inyección de gas, pero considera que esta situación “se podría haber evitado o 
por lo menos atenuado si los responsables de la empresa hubieran adecuado 
la presión de gas a la resistencia de las rocas o hubieran realizado este proceso 
de forma más lenta”.

Luis Suárez, presidente del Colegio de Geólogos

"Es esperable que se produzcan 
seísmos cuando el terreno se somete 

a presión, pero  excepcional un 
terremoto de 4,2 grados”

Fuente: EFE
Este experto ha explicado que el almacenamiento se realiza inyectando el gas 
en "una roca caliza", que funciona como "una esponja, absorbiendo el fluido por 
los poros".
La roca acumula energía de manera natural por los procesos de dinámica de la 
Tierra, que se libera a través de ondas sísmicas.
La intervención del factor humano, con inyecciones de gas en un reservorio que, 
"además se encuentra próximo a fallas", provoca terremotos que, no obstante, 
suelen ser de muy baja intensidad.
"Es esperable que se produzcan seísmos cuando el terreno se somete a presión", 
ha afirmado Suárez, pero es un hecho "absolutamente excepcional" que se 
produzca un terremoto de 4,2 grados de intensidad en la Escala Richter.

La opinión de los expertos
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Casi un centenar de pescadores de todas de cofradías 
de la provincia de Castelló y algunas del sur de 
Tarragona –La Rápita, Les Cases d’Alcanar y L’Ametlla 
de Mar- se concentraron el pasado sábado 5 de 
octubre en la explanada del puerto de Vinaròs para 
protestar por los perjuicios que les están causando 
algunas embarcaciones dedicadas a la pesca del 
cerco. También se ha iniciado una recogida de firmas 
que se remitirá a la Conselleria y al Ministerio. Los 
pescadores aseguran que “no es algo generalizado, 
pero sí que hay 6 o 7 barcas foráneas de este tipo de 
pesca que están capturando en fondos ilegales, de 
tan sólo 10 u 11 metros, cuando deberían hacerlo 
a 35 metros y hacen mucho daño”. Esto supone, 
además, según indicó el presidente de la Cofradía 
de Pescadores San Pedro de Vinaròs, Javier Fábrega, 
“un gran perjuicio a los recursos pesqueros de 
nuestra zona”. “Nos estamos quedando sin pescado, 
han acabado con la dorada y la herrera”, asegura. Los 
pescadores denuncian que estas embarcaciones 

de cerco “acuden a pescar estas especies a la costa 
castellonense y el delta del Ebro y luego lo venden 
la mayoría de veces ilegalmente. Sabemos que 
muchas veces lo cargan en camiones y se lo llevan 
fuera y esto perjudica a mucha gente”.
Por ello,    piden que el Gobierno “modifique las 
fechas en que se autoriza la captura a la pesca 
del cerco y sólo pueda hacerse del 1 al 30 de 
noviembre”, ya que en esas fechas, la dorada está 
más al fondo. También solicitan “que parte de los 
recursos que destinan a vigilarnos a nosotros por 
el día, lo destinen a vigilar por la noche, que es 
cuando pescan estas barcas”.
El presidente de la Cofradía de Vinaròs apuntó 
también que tiene conocimiento de que “todos 
estos barcos ya están sancionados y que les están 
siguiendo de cerca y es posible incluso que les retiren 
la licencia de pesca durante tres o cuatro meses, por 
lo que parece que la administración ya está tomando 
medidas y esperamos que surtan efecto”.

“Hace años que esto está pasando y queremos una 
solución”, indica Fábrega, que añade que “estas 
embarcaciones en un día pueden llegar a capturar 
más toneladas de pescado que el resto de barcas 
en todo el año”. 
A la concentración estuvo presente el alcalde de 
Vinaròs, Juan Bautista Juan, que apuntó que "como 
todo colectivo que reivindica sus intereses e intenta 
que las cosas se hagan de manera adecuada, el 
consitorio tiene que darles apoyo. La pesca es un 
sector importante en Vinaròs y lo está pasado mal, 
por eso cuando se denuncian irreguladidades en las 
capturas por parte de algunas embarcaciones, creo 
que es justo que se palie esta problemática que causa 
perjuicios importantes". También señaló que "estamos 
a disposición de lo que nos reclamen, y si creen 
conveniente que haya un posicionamiento público 
en defensa de las captures legales y la adecuada 
comercialización, lo llevaremos a pleno e instaremos al 
Ministerio a que tome cartas en el asunto".

Los pescadores de toda la provincia protestan en Vinaròs contra los perjuicios 
que causan algunas barcas de cerco

El edil de Educación del Ayuntamiento de 
Vinaròs, Luis Adell, ha informado sobre las 
becas de libros y material escolar que la 
concejalía de Educación ha concedido para 
el curso 2013/2014 y que ascienden a un 
total de más de 72.000 euros.
Luis Adell ha destacado que “el gobierno 
municipal del Partido Popular está 
realizando un auténtico esfuerzo por 
incrementar las becas y llegar al máximo 
número de alumnos posibles porque en 
estos momentos es vital la ayuda de la 
administración para que muchos niños y 
jóvenes puedan seguir estudiando.”
En este sentido ha informado que se han 
recibido 1.049 peticiones de beca de 
alumnos de educación infantil y primaria y 
397 para alumnos de educación secundaria. 
La consignación presupuestaria inicial de 
65.000 euros se ha incrementado hasta 

los 72.000 euros para poder conceder un 
mayor número de becas.
El edil vinarocense ha recordado que 
“en el año 2010, el último del gobierno 
del PSOE-PVI se destinaron para becas 
de libros y material escolar un total de 
32.700 euros mientras que ahora este 
equipo de gobierno destina más de 72.000, 
una cantidad que representa más del 
doble de los destinado por socialistas e 
independientes.”
Además de las becas concedidas se han 
facilitado, hasta el momento, un total de 
140 lotes de libros, 48 lotes de primero de 
ESO, 41 de segundo de ESO, 36 de tercero 
de ESO y 15 de cuarto de ESO, unas cifras 
que en palabras de Adell “aumentan 
significativamente el número de familías 
vinarocenses beneficiadas por las ayudas 
que concede el Ayuntamiento de Vinaròs.”

El edil de Educación del Ayuntamiento de Vinaròs, Luis Adell, 
ha dado a conocer las ayudas del chiquibono concedidas por 
el Ayuntamiento durante el año 2013 y que han supuesto una 
inversión municipal de más de 133.000 euros.
Adell ha recordado que “con el chiquibono se pretende facilitar la 
vidal familiar y laboral con unas ayudas que pueden llegar hasta 
los 125 euros mensuales para sufragar el coste de las guarderías 
o ludotecas.”
El concejal vinarocense ha señalado que “este año se han recibido 
185 peticiones de las que han sido aprobadas un total de 121.”
El Ayuntamiento de Vinaròs destina durante el año 2013 un total 
de 133.374 euros para dichas ayudas, una cifra que Adell destaca 
“por su elevada cuantía y porque a ellas hemos de sumar las ayudas 
al transporte escolar y las becas de libros y material escolar, por lo 
que podemos afirmar sin dudar que el actual equipo de gobierno 
está realizando un esfuerzo sin precedentes por la educación de 
los vinarocenses.”

X.Flores

Redacción

Redacción

El Ayuntamiento de Vinaròs destina más de 
72.000€ en becas de libros y material escolar
Adell: “En su último año de gobierno el PSOE-PVI solamente destinaron 
32.700 euros, ahora es más del doble”

Educación destina durante el año 2013 más 
de 133.000 euros para el chiquibono
Adell: “El chiquibono es una apuesta por la 
conciliación de la vida familiar y laboral”
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Vinaròs va concloure dimecres  l'extensa 
programació organitzada per a celebrar el 772 
aniversari de la Carta de Població i el 9 d'Octubre. 
Dimecres es va celebrar el Dia de la Comunitat 
Valenciana amb una bona varietat d'activitats, 
després que dilluns es presentés en la Biblioteca 
Municipal l'obra d'història de Vinaròs “Regnat 
d’Alfons XII”, una visió del Vinaròs de final del segle 
XIX a càrrec de Ramón Puig. Enguany, per tercera 

vegada consecutiva, l'Ajuntament va realitzar una 
ofrena floral al monument a Jaume I i també es va 
portar a terme la hissada de la Senyera, a càrrec 
de la cort d'honor de les festes i l’alcalde, Juan 
Bautista Juan, i un acte protocol·lari al saló de plens 
de l'Ajuntament. Durant aquesta jornada, la Colla 
de Nanos i Gegants de Vinaròs va organitzar una 
mostra de les seves activitats a l'aire lliure i també 
va oferir una "globotà"; al matí i a la tarda, va haver 

tallers de dansa dels nanos i de jocs tradicionals, 
a més de confecció de caretes i retallables, pots 
de sal de colors, nanos, etc. De la seva banda, la 
Plataforma pel País Valencià va commemorar el 
9 d´Octubre amb una concentració enfront del 
monument al Jaume I i des d'allí els participants 
es van manifestar fins a la plaça de Sant Agustí. A 
l’Auditori Municipal, finalment es va fer un recital 
de poesia amb RodonorsInvictes. 

Vinaròs celebra el 9 d'Octubre 
X.Flores



15

12 octubre de 2013

ACTUALITAT

Així mateix, l'església Arciprestal va obrir les seves 
portes durant tot el matí perquè els vinarossencs que 
no ho havien fet encara poguessin contemplar part del 
resultat de la restauració global del temple que està 
realitzant la Fundació La Llum dels Imatges. Unes 1000 
persones van acudir al llarg de tot el matí, de 10.30 a 
14 hores i en grups reduïts de 50 persones, a visitar-les. 
Des del passat mes d'agost, més de 400 persones van 
poder ja participar en les visites guiades a les obres 
en les quals, acompanyats per tècnics de La Llum de 
les Imatges, podien accedir a espais del temple que 
habitualment no es transiten, com la volta superior o 
les capelles laterals, i comprovar com es realitzaven els 
treballs de restauració pictòrica, neteja de materials o 
recuperació dels esgrafiats. Les visites van despertar 
una gran expectació, havent de ser prorrogades durant 
un mes i esgotant-se les reserves totes les setmanes.

Portes obertes a l'Arxiprestal 

El presidente de la Diputación de Castellón, Javier 
Moliner, ha reivindicado una mejora del servicio 
de trenes de cercanías al norte de la provincia en 
una reunión que ha compartido en Madrid  con 
responsables del Ministerio de Fomento  y la 
consellera de Infraestructuras, Isabel Bonig. De esta 
forma, ha reivindicado que se apliquen fórmulas 
tanto para mejorar el servicio de  Cercanías  así 
como establecer mejores precios para aquellos 
que usan el servicio de forma habitual.
Moliner  ha explicado que “van a analizar qué 
horarios son los mejores para que beneficie 
a más vecinos del Maestrat, pensando tanto 

en los estudiantes como en la gente que usa 
habitualmente el servicio de Cercanías. Además, 
mientras no se pueda ampliar la frecuencia 
de los trenes, les hemos solicitado un bono 
de Cercanías, de tal manera que el viajero 
recurrente, el que usa el servicio habitualmente, 
pueda ocupar asientos vacíos en los trenes de 
larga distancia a precio más reducido”.
Además, el  Ministerio de Fomento  se ha 
comprometido a mantener todo el año la mitad 
del refuerzo de tráfico que establece en los 
meses de verano, después de comprobar la alta 
ocupación de estos servicios adicionales. 

Cocemfe Maestrat y la concejalía de Bienes-
tar Social y Discapacidad del Ayuntamiento 
de Vinaròs inauguraron la séptima muestra 
fotográfica “Trencant barreres” en la Biblio-
teca municipal de Vinaròs.
El pasado día 8 se impartió una conferencia 
sobre ayudas a técnicas a las personas con 
diversidad funcional a cargo del farmaceútico 
especialista en ortopedia por la Universidad 
Complutense de Madrid, David Biosca y, 
a continuación, se inauguró la exposición 
fotográfica en el pasillo de la Biblioteca.

Las personas discapacitadas que se mueven en silla 
ya pueden utilizar el aseo adaptado que hay en la 
Sala de Espera de Urgencias del Hospital, hoy lo 
he podido comprobar, y sin que nadie me ayude 

he podido ir, esto es gracias a la solidaridad 
demostrada el Director del Hospital que en su día le 
hicimos llegar las deficiencias detectadas en dicho 

aseo (faltaba una barra en un lado de la taza del 
aseo, había que quitar el pie del lavabo y poner 
el grifo monomando, poner la luz fija ya que te 

quedabas a oscuras cuando iba automatica, por 
ello se agradece.

Hoy por mí...
       ...mañana puede que por tí

Son muchos años luchando contra las 
barreras y se van viendo frutos solidarios 

conseguidos

¡Un aprobado en solidaridad!

FOTOAGRAÏMENT

DESDE COCEMFE MAESTRAT se AGRADECE

Cocemfe inaugura la 
exposición fotográfica 
“Trencant barreres” en la 
biblioteca

Reunión entre Diputación y Fomento para mejorar el 
servicio y precio de los trenes hasta Vinaròs

Redacción
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David Francesc Vaquer Claret

SOCIETAT
El pasado día 28 los componentes de la 
comparsa PENSAT I FET nos reunimos 
para celebrar la presentación del traje 
en el cual desfilaremos este próximo 
carnaval. Así mismo fue la elección de 
las reinas siendo elegida para represen-
tarnos durante este carnaval la Srta. Elia 
y como reina infantil Carme. En el trans-
curso de la cena se les impusieron las 
bandas que así lo acreditan.
En la foto la reina saliente Srta.SefaDo-
menech, la reina entrante Srta. Elia y las 
reinas infantiles Illona y Carme junto con 
el presidente Carrascoy miembros de la 
junta directiva.
Agradeciendo a las reinas salientes la 
magnífica representación de la compar-
sa les deseamos a las entrantes un feliz 
reinado.
Así mismo reseñar que se han llevado a 
cabo durante este verano las cenas/fies-
ta  de la comparsa de Eurovisión, la fiesta 
Choni y la noche blanca….
COMPARSA PENSAT I FET…… 29 AÑOS 
DE CARNAVAL I FESTA 

Comparsa pensat i fet 

Presentación del traje de carnaval y 
eleccion de las reinas 2013

Nació el 8 de octubre de 2013-10-10
¡Enhorabuena a los felices papás 
Alejandro y Marta!

El pasado lunes fallecía en Vinaròs D. 
Francisco Tornel Izquierdo, tras una larga 
enfermedad a ala cual no pudo vencer.
Mi conocimiento de Paco, fue a través de 
haber sido durante el periodo 199-2001 
presidente de la Junta de Cofradías de la 
Semana Santa de Vinaròs. Lo conocí en 
sus tres años de su mandato, y tuve el 
honor de ser en parte de su legislatura, 
su secretario.
Nuestra amistad ha seguido durante 
estos años hasta esta última etapa de su 
enfermedad.
Paco ha sido una persona buena donde 
las haya, amante de su familia, y querido 
por sus amigos.
Valga mi reconocimiento y amistad 
con este pequeño recordatorio, el cual 
hago extensible por supuesto a toda su 
querida familia.
Paco, amigo, espero y deseo que desde el 
cielo y con la compañía de tus queridos 
Sant Sebastiá y la Mare de Deu de la 
Misericordia, goces de la vida eterna e 
intercedas por todos los que te quieren en 
este complicado y difícil mundo.
Os pido a todos, amigos, una oración por 
el y un grato recuerdo por su persona.
Descansa en paz.
Nota: Con permiso de la familia, la próxima 
semana publicaré en nuestro “diariet” una 
entrevista que le realicé hace unos meses, 
para mi futuro libro del “XXV aniversario de 
la fundación de la Junta de Cofradías de 
Semana Santa”. 

Salvador Quinzá Macip

Fallece D. Francisco 
Tornel Izquierdo
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Coincidiendo con el final del verano los vecinos de la Plaza María 
Conesa (Calles Sta. Bárbara y Hospital), nos reunimos una vez más el 
pasado sábado 21 de Septiembre para celebrar una segunda cena 
de hermandad. La afluencia de personas fue mayor esta vez que la 
del  10 de Agosto  cuando celebramos la primera; se nota que los 
vecinos se van animando.
En esta ocasión contamos también con la agradable presencia de 
la Regidora de Comercio Amparo Martínez, su marido y su hija, en 
representación del Ayuntamiento de Vinaròs.
Queda en el aire una próxima celebración el día  1 de Noviem-
bre consistente en una torrada de castañas y boniatos, pero lo que 
sí es seguro es que el próximo verano y todos los veranos vamos 
a celebrar cenas o diferentes festejos que provoquen la unión y 
convivencia entre los vecinos de esta plaza y calles adyacentes que 
quieran unirse a nosotros.
Desde estas líneas queremos aprovechar para invitar a todos nuestros 
vecinos a que estas cenas sean cada vez más multitudinarias.
Hasta el día 1 (dependiendo de la meteorología) o hasta el próximo 
verano.

SOCIETAT

Cassolada Els més menuts no volen més terratrèmols

Senegal, país de la Téranga: la Terra de 
l'hospitalitat. Gràcies per les experiències 
viscudes  i per les emocions compartides.

La banda de bombos y tambores "Cristo de la Paz" 
participo tocando en el bautizo del niño Santi 
Lopez Soto celebrado el sábado 5 de octubre

A partir del 15 d’ octubre
Ja pots demanar cita al centre de salut

 Telf. 964 47 75 00

VACUNACIÓ 
CONTRA LA 
GRIP 2013

Senegal

Segunda cena de hermandad

Bateig Santi

Addictes Barça Vinaròs va estar present a 
Glasgow. Bon partit, bona victoria i molt 
bon ambient! You'll never walk alone

Glasgow
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X.Flores/ Foto: Pablo Batalla

CULTURA

Ocurrió el pasado sábado día 5 en nuestro 
“Auditorio Municipal”, en un acto presentado 
por Alex Albiol Prades, el cual tras agradecer la 
asistencia de los presentes que como siempre 
llenamos el auditorio con los concierto de 
“La Alianza”, felicitaba a nuestra ciudad en su 
“772 aniversari de la Carta Pobla”, y a la vez que 
presentaba el programa a interpretar, hacía una 
presentación un tanto “reivindicativa”. Comentaba 
Alex, que nuestra ciudad en los últimos días estaba 
en todas las portadas de los diarios y televisiones, 
a causa de las “vibraciones” sísmicas que estamos 
notando, cosa pésima para nuestra ciudad y 
ciudades del contorno. Ofreció este concierto para 
que con sus “vibraciones” musicales y positivas, 
sirviera para que no tuviéramos mas estos 
movimientos sísmicos. Alex fue muy aplaudido en 
su presentación. Para mi, estuvo muy acertada.
Por parte de nuestro ayuntamiento hicieron acto 
de presencia; el concejal de cultura y 1 er. teniente 
de alcalde Sr. Lluís Gandía, el Diputado Autonómico 
Sr. Mariano Castejón acompañado de su esposa, y 
varios concejales de nuestro consistorio.
Previo al concierto el maestro-director José Ramón 
Renovell Renovell, me comentaba que era este 

el concierto de principio de curso y a la vez, el 
dedicado a nuestra “carta pobla”, y que estaban 
preparando ya el concierto de “Santa Cecilia”, el 
cual nos ofrecerán el próximo 23 de noviembre 
próximo.
El programa que nos ofrecieron fue el siguiente:
- Suspiros de España (P.D.)…….A. Álvarez  
- Pepita Greus (P.D.)……Pascual Pérez Choví
- Rótova (P.D.)…………..Miguel Villar González
- La boda de Luís Alonso………………Gerónimo 
Giménez
(Intermedio)
- Simfonía nº 5…………Dimitri Shostakovich
(Final)
Director: José Ramón Renovell Renovell
Como vemos habrieron el concierto con tres 
pasodobles españoles, nunca mejor dicho, los dos 
primeros; “Suspiros de España” y “Pepita Greus” 
son de los mas escuchados y populares en este 
género musical. A estos dos de entrada añadieron 
el bonito pasodoble bajo el título de “Rótova”.
Seguidamente nos ofrecieron con toda 
majestuosidad, la interpretación del “intermedio” 
de la “rica zarzuela española”, mal nombrada por 
muchos que hacen su comparación con la ópera, 

como “género chico”, precisamente por provenir de 
España. “Otro gallo cantaría” si se hubiera inventado 
en EE.UU.” Su interpretación estuvo llena de 
temperamento y como decía antes majestuosidad. 
Parece ser que no fui yo solo quien lo noto y escribí al 
momento, ya que al finalizar la misma, los aplausos 
fueron de varios minutos de duración, impidiendo 
al maestro Renovell, dar inicio seguido a la próximo 
pieza y teniendo que saludar al público presente.
La última obra que interpertó nuestra banda, 
fue la complicada y difícil partitura del final de la 
“sinfonía nº 5” del compositor ruso del s. XX Dmitri 
Shostakóvich, la cual sacaron adelante con una 
buena audición.
El maestro José Ramón Renovell Renovell, al 
finalizar el concierto se dirigía al público asistente 
y tras felicitarles por el “772 aniversari de la Carta 
Pobla”, les obsequiaba con la pieza final del “Himne 
a Vinaròs”, con cuya interpretación y con todo 
el público puesto de pié, se cerraba esta magno 
concierto de nuestra banda.
Felicitamos desde estas líneas a nuestra banda, y 
estamos ya a la espera del próximo concierto de 
“Santa Cecilia” el 23 de noviembre, donde como 
cada año se presentarán a los nuevos músicos.

“La Alianza” felicita a la “Carta Pobla” con un magno concierto

El saló d’actes Provi Garcia de la biblioteca munici-
pal va acollir dilluns la presentación del llibre de Ra-
mon Puig “Regnat d’Alfons XII. Vinaròs, 1876-1885”, 
publicat per l’Editorial Antinea  amb el suport de 
l’Ajuntament de Vinaròs. 
El regidor de Cultura, Lluis Gandia, va explicar que 
quan Puig va acudir a presentar-li el seu projecte li 
va manifestar que ja tenia varios volums escrits i que 
cada any, per Sant Jordi,  se’n presentarà un. “Es una 
obra que no pot faltar a cap biblioteca de cap vina-
rossenc, i agraeixo el treball de tants anys de l’autor”, 
va dir Gandia, que també va agrair la implicaicó de 
l’editorial Antinea per haver-lo publicat.
De la seua banda, l’autor, Ramon Puig, va explicar 
que el llibre presentat és el primer volum d’una his-
tòria de Vinaròs que s’inicia l’any 1876 i que acaba 

l’any 1940. “La meua intenció ha estat fer un llibre 
rigorós però també divulgatiu, que puga ser llegit 
per tothom”, va explicar. L’autor va definir el segle 
XIX com “el més convulsiu de tota l’etapa moderna”, i 
va indicar que l’any 1876 el poble de Vinaròs “estava 
molt més a prop de la crisi política, social i econò-
mica que patim avui dia”, però tot i això “van tindre 
cobertes les necessitats bàsiques i des del punt de 
vista social, era una societat molt més activa, parti-
cipativa i creativa”. 
“El llibre no és la historia típica de l’activitat municipal 
i dels partits polítics del poble, sino que he intentat 
que estiga ben present el poble anònim, a través de 
la documentació que he pogut recopilar durant 20 
anys, i he intentat explicar d’alguna manera com vivia 
la gent del nostre poble”, va concloure Puig. 

Editorial Antinea 
presenta el llibre 
‘Regnat d’Alfons XII. 
Vinaròs, 1876-1885’, 
de Ramon Puig

Lluis Gandia, Ramon Puig i Pablo Castell van presentar l'obra a la biblioteca municipal

de venta a
‘Els Diaris’

NOVEDAD
del llibre d’història de Vinaròs

Vinaròs 1876-1885
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antinea

Ramon Puig Puigcerver

La història que coneixem és la que ens han contat els 

guanyadors de la batalla contra les antigues societats rurals. Les 

revolucions liberals van crear els propagadors d’una epopeia 

de nobles i senyors, reis i cardenals, polítics i militars, en la 

qual no té cabuda el poble. La societat actual és el resultat de 

la imposició totalitària de l’Estat liberal sobre les despulles 

d’una població rural que havia sobreviscut, durant segles, de 

manera autogestionària. Som hereus de la nefasta constitució 

de 1812, la guerra del francès i la primera revolta carlina; dels 

“pronunciamientos” militars i la revolta de la “Gloriosa”; de 

la I República, el cantonalisme, l’última rebel·lió carlina i la 

constitució de 1876.

Aquest és el primer volum d’una col·lecció que pretén ser 

una crònica de la vida del poble vinarossenc durant el període 

que va de 1876 a 1940. Comença amb la Restauració borbònica, 

considerada per la historiografia liberal com el retorn dels 

militars a les casernes i l’adveniment de la vida política, civil 

i democràtica. No és això el que trobarà el lector o lectora  en 

aquests volums on, al pas de tres generacions, podrà comprovar 

dues realitats: 1.- Que la persistent resistència del poble a perdre 

l’autonomia que donava sentit a la vida, va mantenir-se fins la 

guerra civil; 2.- Que totes les xacres que patim actualment són 

tan antigues com l’Estat.     
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“Regnat d’Alfons XII. Vinaròs 
1876-1885” de Ramón Puig

18€
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La compañia de teatro "Candilejas" actuara en el 

auditorio municipal el proximo sabado  19 Octubre 

2013 con la obra "La noche invita" de José Gomez  en 

funciones de 19 y 22 horas, a beneficio de la nueva 

imagen del Cristo de la Paz, la venta de localidades en 

el mismo auditorio a partir del martes 8 Octubre de 18 

a 21 horas al precio de 5 € .Agradeceriamos a todos 

vuestra asistencia y colaboración . MUCHAS GRACIAS

Programació Cultural 
2013

Auditori Municipal

TEATRE

   ·   964 401 912

CANDILEJAS

LA NOCHE 
INVITA

de José Gómez

5€

Divendres 18 d’octubre de 2013 | 22.00 h
Dissabte 19 d’octubre de 2013 | 19.00 h
Dissabte 19 d’octubre de 2013 | 22.00 h

Auditori Municipal Ayguals d’Izco

Una divertida comèdia que ens presenta els temps actuals que estem vivint. 
La nit invita a tots, a lo bo i a lo roin. Per uns ha estat la nit més meravellosa i 
romàntica de la seva vida, uns altres la més cruel i la més tràgica. La nit invita

La recaptació serà a favor
de la Confraria Crist de la Pau

Donatiu

Teatres 
DE LA GENERALITAT VALENCIANA 

Les ametles es posaven a remulla la nit 
anterior amb aigua i un poc de sal, al dia 
següent es torraven donant una infinitat 
de voltes manualment al bombo, quan ja 
es creia convenient les ficaven en un sac 
tapades i poc a poc i fent cruixits es rematava 
la cocció, es pelaven quan ja estaven fredes 
amb molta facilitat i molt saboroses “bocato 
di cardinale” tot el poble d'aquella època 
les recorda i les d'ara, encara que estan els 
avanços del  buit, etc no són les autentiques.
També servia la torradora per a torrar café i 
feia una “oloreta” molt peculiar i agradable. 
L'Ajuntament no va tindre queixes de tot 
el veïnat, molt  al contrari  tenien una olor 
que alimentava... Segur les recordaran els 
majors i els no tan majors, va crear època.

HISTÒRIA   ARTS   LLETRES

ASSOCIACIÓ  CULTURAL AM
IC
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Organitzat per l’Associació Cultural Amics de Vinaròs

Xarrada
“El clima de Vinaròs. Historia y predicción”
A càrrec del geògraf
David Gómez de Mora
Dia: 17 d’octubre, dijous
Lloc: Biblioteca Municipal. Sala d’actes Providència Garcia
Hora: 19h

El passat 25 de setembre l ’Associació Cultural Amics de Vinaròs 
va rebre de mans de la Família Arnau una altra peça per a la seua 
col·lecció de materials etnològics. La funció de la mateixa ens 
l ’explica la matriarca de la família:

 Torradora d'Ametles i café “Casa Arnau”

Cofradia del Cristo De La Paz
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La Fundació Caixa Vinaròs anuncia la segona con-
ferència ciènciaprop®, programa dedicat a la divul-
gació de ciència, tecnologia i les seves aplicacions. 
La idea que fou concebuda pel vinarossenc doctor 
enginyer de telecomunicació Jaume Anguera i Alè 
Vinarossenc 2011 i la investigadora de Barcelona 
i doctora enginyera de telecomunicació Aurora 
Andújar, proposa un acostament de la ciència i 
tecnologia a la societat d’una forma divulgativa. 
La temàtica de les conferències engloben princi-
palment les rames de les enginyeries i ciències de 
la salut. A banda de les conferències en Vinaròs, 
ciènciaprop® tindrà a més un material addicional 
en format d’article científic que estarà a l’abast del 
públic en general.
La segona conferència tindrà lloc el proper dia 19 
d’Octubre a les 20:00 a l’auditori Carles Santos de 
Fundació Caixa Vinaròs en el carrer Socors 64. Serà 
impartida per la investigadora Jeevani Jayasinghe 
de Wayamba University of Sri Lanka. La conferència 
serà impartida en anglès i en valencià.
La conferència titulada “Genètica Aplicada a l’En-
ginyeria de Telecomunicació” tractarà de forma 
divulgativa com el processos basats en l’evolució 
de les espècies han inspirat els enginyers per crear 
mètodes eficaços en el disseny de diversos proces-
sos utilitzats en l’enginyeria. En particular, es des-
criurà com la llavor creada per Darwin ha estat la 
font primigènia donant lloc a lo que es coneixen 
com algorismes genètics.

Este dissabte la muixeranga de Vinaròs va actuar 
a Amposta i va fer, per primera vegada, el banc. Es 
tracta d'una figura tradicional de la muixeranga 
d'Algemesí que té quatre pisos i consisteix en 
quatre persones que s'aguanten damunt d'un 
muixeranguer en posició de banc: estirat horitzontal 
aguantant-se amb els seus braços i cames.
També van completar la torre de quatre altures, que 
ja havien aconseguit fer fa algunes setmanes. Una 
altra figura que van aconseguir per primera vagada 
va ser la campana, una torre tradicional dels Negrets 
de l'Alcúdia des de la qual el xiquet es despenja 
pel mig, com el batall d'una campana. En total, la 
muixeranga de Vinaròs va realitzar 7 figures.
La muixeranga és un tradició popular valenciana que 
consistix en alçar torres humanes. La més coneguda 
és la d'Algemesí, però també s'ha conservat a 
l'Alcúdia, Titaguas, Peníscola i Forcall.
La muixeranga de Vinaròs té per objectiu conèixer 
i practicar aquesta tradició. Es va crear fa uns pocs 
mesos i actualment aplega una vintena de persones 
de Vinaròs i pobles del voltant. Fins ara ha realitzat 
6 actuacions amb un total de 37 figures, totes 
completades perfectament.
La muixeranga és una activitat participativa on es 
necessita gent amb característiques diferents: xiquets 
menuts, gent alta, baixa, forçuts... Tots treballen en 
equip i la pinya és el símbol d'aquesta unió.

La muixeranga de Vinaròs fa dos figures de quatre altures

agenda 

culturalagenda 

cultural

agenda cultural
Del 3 al 13 d'octubre
Auditori Municipal
Inauguració el dijous 3 
d'octubre a les 19 hores
EXPOSICIÓ FENOMENOS 
INTRUSIVOS 
Celebració del Dia Munial del 
Malalt Mental Organitza: CRIS

Divendres 11 d'octubre
BIBLIOTECA MUNICIPAL
19 h Presentació del llibre 
“L'independentisme complet” 
a càrrec de Núria Cadenas 
i Josep Guia. Organitza: 
Associació cultural Jaume I

Dimarts 15 d'octubre
BIBLIOTECA MUNICIPAL 
19 h. XARRADA “Mujeres. La 

fuerza del cambio en la India” 
a càrrec de Sergio Moratón 
Soler, Fundació Vicente Ferrer.
Organitza: Fundació Isonomia 
i Regidoria d'Educació

Dijous 17 d'octubre
AUDITORI MUNICIPAL
19 H. INAUGURACIÓ de 
l'Exposició de l'Escola d'Art 
que romandrà oberta fins el 3 
de novembre.
Organitza: Escola d'Art i 
Regidoria de Cultura 

Dijous 17 d'octubre
BIBLIOTECA MUNICIPAL 
19 H. XARRADA “El clima a 
Vinaròs” a càrrec de David Gómez
Organitza: Ass. Cultural Amics 

de Vinaròs

Divendres 18 
AUDITORI MUNICIPAL 
22. h. TEATRE amb l'obra LA 
NOCHE INVITA del Grup de 
Teatre Candilejas
Organitza. Regidoria de 
Cultura 

Dissabte 19 d'octubre
AUDITORI MUNICIPAL 
19 h i 22. h. TEATRE amb 
l'obra LA NOCHE INVITA del 
Grup de Teatre Candilejas
Organitza. Regidoria de 
Cultura
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Fijando posición respecto 
al proyecto Castor
José R. Tárrega Esteller, Portavoz del PP en Vinaròs

www.ppvinaros.es
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Esta semana pasada ha sido la semana de la in-
quietud y del nerviosismo a causa de los micro, 
o no tan micro, seísmos producidos por la in-
yección de gas desde la plataforma Castor. Evi-
dentemente ante una situación como  ésta,  en 
la que los ciudadanos exigen acciones claras y 
concretas a las instituciones y a los partidos po-
líticos, desde el Partido Popular queremos de-
jar muy claro cuál es nuestro posicionamiento 
respecto al Castor en la coyuntura actual.
En primer lugar decir que desde la posición 
que nos obligan las responsabilidades de 
gobierno, ya hemos solicitado con toda con-
tundencia la paralización de cualquier tipo 
de actividad en la plataforma marítima y en 
el resto de instalaciones del proyecto gasís-
tico,  cosa que se consiguió de inmediato y  
quedaron totalmente paralizadas desde el 
día 26 de Septiembre.
Por otra parte exigimos cuantos informes sean 
necesarios para tener la absoluta certeza de 
que en los trámites de concesión de la activi-
dad o en el estudio de impacto ambiental, se 
contaba con los pertinentes informes de los 
riesgos sismológicos que comportaba  el pro-
yecto,   y en caso de no ser así,  exigir las res-
ponsabilidades pudieran derivarse de haber 
concedido las autorizaciones o licencias sin las 
suficientes garantías.
Supongo que todos compartirán la postura  
que desde el consistorio se ponga a disposi-
ción de  los ciudadanos, todos aquellos infor-
mes y documentos que con total transparencia 
y claridad demuestren que no existe absoluta-
mente ningún tipo de riesgo para las personas 
ni para las cosas. 
En conclusión, desde el Partido Popular ma-
nifestamos nuestro posicionamiento más 
contundente a favor de lo que los ciudadanos 
reclaman: seguridad para sus vidas y sus patri-
monios.  Consideramos también la mala pu-
blicidad recibida por nuestro municipio,  que 
de continuar durante más tiempo, afectará 
también a una gran parte de la actividad co-
mercial, turística, inmobiliaria, etc., y por consi-
guiente nos pronunciamos con toda claridad a 
favor de que prevalezcan todas las actividades 
agrícolas, pesqueras, comerciales, industriales 
y de servicios que ha tenido siempre Vinaròs, 
y totalmente en contra de esta nueva activi-
dad gasística que puede arruinar la imagen de 
nuestra ciudad y de nuestra comarca.
Ante esta coyuntura y sin el 100% de garan-
tías de seguridad, desde el Partido Popular 
de Vinaròs nos opondremos a cualquier tipo 
de actividad, reclamaremos el sellado de los 
pozos, el desmantelamiento de las instala-
ciones y su traslado a cualquier otro lugar 
donde no produzca el impacto que ha pro-
ducido en nuestra ciudad.

Con responsabilidad
Sin la demagogía de otros

Lo primero, las personas
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Després de la sèrie d’aconteixements que 
s’hananatproduïnt i, donades les últimes informacions 
que han anat sortint de part del Ministeri d’Indústria, el 
PSPV-Vinaròs, vol manifestar la seua preocupació pels 
constants moviments sísmics que en els últims dies 
s’hanrepetit en la nostra comarca i puntualitzar al res-
pecte dels comentaris que circulen.
Des del primer moment hem estat en contacte 
tant amb les autoritats competents del Ministeri 
i Ajuntamentcom amb l’empresa, per tal de fer el 
corresponent seguiment per aquesta inesperada i 
greu incidència.
Malgrat tot, pensem que deuen ser els tècnics, en 
este cas els que ha enviat el Ministeri d’Indústria, 
els que amb total transparència ens informen 
de quina és la situació real i la viabilitat o no 
d’aquestainstal•lació. És vital, per tant, que les ins-
titucions comuniquen tots i cadascun dels passos 
que haguen de donar-se i que s’actue en conse-

qüència al dictamen dels tècnics esmentats.
És per això que a principis de la setmana passada, 
quan es van iniciar de manera més persistent els 
moviments,  el diputat per Castelló i secretari ge-
neral Ximo Puig, membre de la Comissiód’Indústria 
del Congrés, va sol•licitar una compareixença del 
ministre Soria a fi i efecte de tenir tota la informació 
a l’abast a mesura que es vagiconeixent, aixícom 
que es transmetaalsAjuntamentsafectats per a co-
neixement de la ciutadania. El tema va estar també 
tractat per l’executiva provincial del partit i el por-
taveu del PSPV a la Diputació, Francesc Colomer, 
va mantindre una reunió amb els grups municipals 
de Vinaròs, Benicarló i Peníscola, així com amb la 
resta de representants socialistes dels municipis de 
la comarca. Aprofitant aquesta trobada, el PSPV va 
voler participar de la concentració que va celebrar-
se dijous, convocada de manera espontània per la 
ciutadania. Reiterem la nostra voluntat de no per-

metre que el projecte continue sempre i quan no 
es garantisquen les mesures de seguretat neces-
sàries per a la tranquil·litat de la població. 
Cal recordar que l’Ajuntament ha otorgat les lli-
cències d’obra i activitat referides exclusivament 
a la planta terrestre, que és la que està dins del 
nostre terme municipal, cumplint minuciosa-
ment com no pot ser d’altra manera, la legali-
tatvigent respecte a este tipus d’instal•lació in-
dustrial. És competència del Ministeri d’Indústria 
i d’altresadministracions la supervisió de 
l’activitat en l’àmbit de la planta marítima, rao 
per la qual va enviar els seus tècnicsdurant la se-
tmana passada per a analitzar les causes i conse-
qüències dels moviments sísmics.
En definitiva, preocupació com qualsevol veí de la 
comarca; prudència fins que els tècnics no emitix-
quen el seu dictamen i contundència, si és el cas, a 
l’hora de prendre les decisions que corresponguen.

Només a efectes aclaratoris, després de tants comentaris que circulen:
L'Ajuntament va autoritzar en el seumoment (PSPV-PVI) la llicència d'obres de la planta TERRESTRE, el projecte constructiu de la qual complia 
tota la normativa i no requeria d'informació sobre sismes. De la mateixa manera que a finals de 2012 (PP) va otorgar la llicènciad'activitat de 
la planta TERRESTRE, complintigualment la normativa. La planta TERRESTRE ésl'única sobre la quall'Ajuntament té competènciesja que està al 
terme municipal.
Una altra cosa és la planta MARÍTIMA (que evidentment no està al terme municipal) que depén del Ministerid'Indústria, de la que desconeixem 
elsrequisits tècnics per a la seua llicència i a l'entorn de la qual es produeixen els moviments.
Des del PSPV tornem a incidir en què el Ministeri ha d'actuar amb contudència per a evitar qualsevolrisc o perill per a la població.

EL PSPV-Vinaròs davant els moviments sísmics

Al començar la injecció, s'ha produït un efecte que a hores d'ara està descontrolat 
i no es pot preveure la seva evolució: si s'aturaran els sismes, si continuaran o no 
molt de temps. Oficialment des del 16 de setembre ja no s'està injectant gas al 
subsol, i és al llarg dels dies quan els terratrèmols s'han disparat portant-ne més 
de 400 en tres setmanes.
Segons l'escassa informació que tenim per part del Govern Valencià, tots els 
experts asseguren que la causa dels terratrèmols és la injecció del gas.
Ningú havia pensat en terratrèmols? Alguns sí, com és el cas de l'Institut Sismològic 
de Catalunya, que va fer un informe al Govern Espanyol del que mai més es va 
saber. També Shell, l'antiga petroliera ja va emetre informes en el qual assumia 
l'autoria de terratrèmols de baixa intensitat i advertia de les característiques 
d'aquest subsol, però l'ocultació ha semblat ser la millor opció.... Per això i per 
garantir la seguretat i el futur de les nostres terres el Grup Municipal Bloc/
Compromís de Vinaròs s'ha posicionat totalment en contra d'aquest projecte. 
El fer cas omís ignorant les advertències i recomanacions que es van fer al seu 
dia, ha fet que només en la primera fase d'injecció de gas, s'hagen produit els   
terratrèmols fins i tot a Morella.
Des de Compromís coneixem als responsables i sabem on ha estat cadascú en 
cada moment, però ara centrem-nos amb el problema i aconseguim entre tots 
desmantellar aquesta farsa de font de progrés que és el Castor. I analitzem si 
aquest cost és o no responsabilitat dels ciutadans, que enganyats o desinformats, 
no han disposat d'eines per a defensar-se.

Castor: El principi del seu fi
La gent demana la paralització total del projecte
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Esquerra Verds Vinaròs

Ens calen respostes

Los seísmos del Castor…
…que han desencadenado las operaciones de 
inyección del gas colchón en la cavidad en el 
subsuelo submarino han acabado de marcar muy 
claramente la frontera entre el antes y el después 
de la postura del PVI respecto de este proyecto.
Mediante una potente campaña mediática 
que hizo que quedara disipado cualquier 
temor que pudiéramos albergar, en el 2007 
cambiamos nuestra postura inicial contraria, para 
manifestamos a favor, habida cuenta de las 
expectativas económicas que para la población 
y para el Ayuntamiento reportaría el proyecto, 

y también porque dado que el pozo está justo 
frente a Vinaròs y siendo un proyecto estratégico 
nacional que contaba con todo el interés del 
Gobierno central, iba a ir adelante o sí o sí. 
Entonces, ya desvanecido todo recelo, mejor que 
la planta terrestre se construyese en Vinaròs para 
que los beneficios se quedaran aquí, antes que 
en ninguna otra población.
Beneficios para los ciudadanos que en el inicio 
de la crisis tendrían que haber gozado de una 
oferta de cuatrocientos puestos de trabajo 
durante la construcción, y de un centenar durante 
los 50 años de explotación previstos, además 
de otro centenar en cada revisión anual de las 
instalaciones (datos del dosier entregado a quienes 
asistieron a la visita a la otra planta de Bermeo). 
Beneficios para la Generalitat con quien Castor 
contribuyó con el dragado de buena parte de la 
nueva dársena pesquera y con la rentabilización 
del puerto al designarlo como base de 
operaciones marítimas para la construcción y 
luego para la explotación de la planta tras lo que 
hasta el actual alcalde que hasta entonces había 

estado muy activamente en contra, de golpe, se 
puso a favor.
Beneficios para el Ayuntamiento para lo cual 
-con la abstención del PP- modificamos tres 
ordenanzas fiscales para adecuar las tasas 
e impuestos al tamaño y a las características 
de industrias como la planta terrestre: Tasa de 
Apertura de Establecimientos, Impuesto de 
Bienes Inmuebles e Impuesto sobre Actividades 
Económicas, habiendo percibido hasta ahora 
1,5 millones en concepto de la primera tasa, y 
teniendo pendiente de cobro el IBI desde que el 
suelo rústico se calificó industrial. El IAE sólo se 
cobrará si se pone en marcha.
Y beneficios para la agricultura local con él convenio 
cumplido dotando 150.000 euros para el arreglo de 
caminos rurales y con las compensaciones a los 
pescadores locales y vecinos.
Sin más espacio, en sucesivos escritos pormenori-
zaremos las promesas y los incumplimientos de 
Castor desde el conocimiento de unos hechos, mu-
chos de los cuales se produjeron durante nuestra 
etapa de gobierno.

“L'AJUNTAMENT DE VINARÒS DESTINA 72.000 €  
D'AJUTS EN LLIBRES ESCOLARS.”

LA GENERALITAT HA DEIXAT DE DONAR BEQUES JA 
QUE ENCARA DEU LES DELS 2 DARRERS ANYS.

ABANS TOTA LA CULPA ERA DE ZAPATERO,

PERQUÈ ARA TAPEN LES VERGONYES 
AL GOVERN POPULAR SI DEU A VINARÒS

1 MILIÓ D'EUROS?
QUI TÉ LA CULPA?

Associació de veïns Migjorn

www.avmigjorn.org

V i n a r ò s 
és noticia 
internacional, 

no pels nostres llagostins si no pels moviments 
sísmics que ens han posat la por al cor a tots. I surt 
l’alcalde al mitjans televisius, i surten ciutadans 
molestos, tots dient la seua. Descontents, amb 
malestar, indignats, enganyats, tots amb el mateix 
sentiment.
Nosaltres hem fet, fins dilluns 7, tres comunicats 
que, a més a més d’enviar-los a la premsa en general, 
els hem penjat a la nostra pàgina web avmigjorn.
org. Tots tres llançats per dir també que ens afegim 
als crits de protesta i diem, NO AL CASTOR, la 
seguretat de la ciutadania és primordial. I reiterem 
sobre tot que el que demanem és informació. 
Cert que en Internet n’existeix molta i que com 
tothom l’hem llegit amb molt interès. També 

seguim en les xarxes socials els moviments 
ciutadans que s’estan portant a terme als 
que ens hem afegit. Però la informació que 
requerim és senzillament la oficial, la que sols 
pot venir de qui hauria d’haver pres la iniciativa 
de totes les mobilitzacions i reclamacions. Ja 
fa massa temps que va començar la crisi dels 
terratrèmols per a que des de l’ajuntament es 
poses al capdavant i hagués sigut des d’allí on 
s’hagués d’haver convocat totes les accions  
reivindicatives. Recolzem les accions que des 
d’alli s’han portat i totes les reunions que han 
portat a terme, TOTES SÓN IMPORTANTS  però, 
no s’ha donat la cara al poble. No és sols fer una 
junta de portaveus, que també però, nosaltres 
demanem un punt més, un ple extraordinari i per 
suposat també una assemblea popular dirigida 
per l’alcalde i amb la participació del poble, feta a 

l’auditori i retransmesa per radio i televisió, igual 
que quan són eleccions. Cal que l’alcalde done la 
cara i diga quines són les seues propostes i que siga 
capdavanter davant la crisi. Si quan van passar els 
darrers aiguats va criticar a l’oposició de no posar-
se a la seua disposició ara, amb una inquietud i 
alarma social tant gran i abans de que (esperem 
que no) se puga agreujar, ha de ser ells amb tot el 
consistori qui prenguen tota la iniciativa.
 Estem d’acord amb demanar responsabilitats a 
qui corresponga per la gestió de tot el projecte 
però, avui, ara per ara, cal en primer lloc unitat i ja 
haurà temps per que la justícia prenga part i pose 
a cadascú en el seu lloc. 
Esperem que el dissabte, quan sortigue a la llum 
aquest article ja s’hage convocada i celebrada 
l’assemblea que reiterem demanem. Vinaròs, 
07/10/2013.
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Nuria Cadenes i Josep Guia de nou a Vinaròs 
(i junts) 

Recordar-se de santa bàrbara quan tronaProyecto Castor, hay que tener memoria

Angel Granja
Esquerra 

Unida 
Este artículo no tiene intención de revancha, aunque 
podría tener ese derecho, cosa que no voy a hacer.
Cuando el debate de dicho proyecto estaba en su 
punto álgido hubo actuaciones que difícilmente se 
pueden olvidar. Ya en aquel entonces publiqué un 
artículo que  decía “NO SE PUEDE CAMBIAR DINDERO 
POR LA SEGURIDAD DE LAS PERSONAS”, dicho 
artículo provocó que se me tildara (como otras veces) 
de alarmista, radical, estar contra todo, así etc, etc,.
Estuve participando en todas las movilizaciones que 
desde Alcanar se fueron produciendo y en las cuales 
muy pocas personas de Vinarós participaron porque 
desde el gobierno municipal, compuesto por PVI y 
PSOE y con el apoyo del PP, se nos quería hacer creer 
que dicho problema de seguridad era prácticamente 
inexistente y sin embargo la aportación económica 
que supondría a los presupuestos sería importante 
para el desarrollo del pueblo.
No solo salió dicha campaña de los componentes del 
consistorio, incluso personas que actualmente están 
activos políticamente en partidos y asociaciones, 
apoyaron de una forma u otra dicho proyecto y según 
ellos se consiguió que la ubicación fuera en Vinarós, 
eso si menospreciando a los que participábamos en 
las movilizaciones contra el proyecto Castor.
Tal vez el momento no sea de pedir responsabilida-
des, porque el problema en este momento no es ese, 
sino la de intentar parar dicho proyecto y hacer ver a 
la opinión pública de todo el país, ya que la repercu-
sión mediática está siendo así, que estamos en contra 
de la barbaridad que se nos viene encima y las posi-
bles consecuencias que puede tener sobre las perso-
nas de toda la comarca.
Se  nos dirá que se está controlando, que investigan 
sobre ello ¿Qué van a decir?, pero no dirán la 
auténtica realidad que los efectos que estamos 
sufriendo no son precisamente para estar tranquilos 
y las consecuencias pueden ser terribles, a ellos no les 
pillará pero a la gente del pueblo si, esa sí que una 
realidad auténtica, lo demás son pamplinas de que 
no les importa  vender lo que sea a cambio de sus 
beneficios, aunque sea contra la vida del pueblo.
Solo la movilización puede frenar esta situación, 
eso es algo muy simple y trasladar la inquietud a 
los pueblos de alrededor para que todos juntos 
podamos parar esta barbarie.

Desgraciadament en es-
tos dies en Vinarós s'esta 
fent patent el refrany de 

“recordar-se de Santa Bàrbara quan trona.”
Dóns des d´ l'any 2007, associacions, 
plataformes,col·lectius, algun partit polític, confra-
ries de pescadors i gent en particular, han estat fent 
manifestacions,concentracions, assamblees…) tot 
en contra de la implantació del CASTOR. Però clar van 
ser molt més forts els interessos que les protestes.
El passat dia 3 representants d'Esquerra Unida, vam 
asistir a la concentració convocada en la Plaça de 
l'Ajuntament de Vinarós. Allí vam poder comprovar 
la gran quantitat de gent que s'estava manifestant i 
pronunciant amb un sol objectiu. “NO AL CASTOR.”
Dóns des d' Esquerra Unida, ens preguntem. ? On 
estan els que van vendre a la ciutadania de Vinarós 
que el CASTOR significava riquesa, progrés i que era 
el futur de Vinarós.
Per a Esquerra Unida no ens bal que ara l'alcalde 
de Vinarós encapçale protestes. A l'alcalde hem de 
recordar-li que en un temps va estar encontra del 
CASTOR, també encapçalant protestes, en altres lo-
calitats, però després va votar a favor del CASTOR.
Ara i vista la situació torna a encapçalar protestes. A 
això en Esquerra Unida li cridem que aixó ademes 
de cambiar de tactica quan interese, també és “Re-
cordar-se de Santa Bàrbara quan trona.”
Encara que això si, l'Ajuntament ha llançat un mis-
satge de tranquilidat a la ciutadania repartint un fu-
llet amb consells en cas de terratrémol intens.” Mes 
bal això que un puntelló en el cul.”
Esquerra Unida en este article no farà valoracions 
de si en el moment de la posada en funcionament 
de la planta reunia totes les mesures correctores i 
de seguretat per al seu funcionament.Sobre açò ja 
parlaran els experts.
El que si manifestem és que encara que així siga, el 
risc de fallades i d'accidents sempre exsisteix ? O és 
que hi ha algú que puga assegurar el contrari. Per 
moltes argumentacions i bones intencions que ara 
alguns ens vullguen explicar.
Temes com el que esta vivint la ciutadania de Vinarós 
i Comarca són els que han de servir com a exemple 
als presents i futurs governants, que en esta classe 
de projectes s'ha de donar la maxima informació a la 
ciutadania, perquè puga opinar amb tota la realitat 
del projecte i després puga decidir. La ciutadania no 
només esta per a votar de cada 4 anys.
En Esquerra Unida, no ens pareix una decisió encer-
tada que en un tema com este la decisió local estiga 
en mans de 21 persones, ademes de diferents ideo-
logies polítiques. Després passa el que passa i ens 
recordem de Santa Bàrbara quan trona.
Però bo, en Esquerra Unida vista la situació, ens pa-
reix bé que s'haja parat l'activitat de la planta, que es 
prenguen totes les mesures pertinents i que es done 
tota la informació corresponent perquè la ciutadania 
de Vinarós i Comarca puguesem viure amb tranqui-
litat, i no amb l'angoixa que s'esta vivint estos dies.

Ara que el poble es debat i pateix pels terratrèmols 
ocasionats per la especulació i l’avarícia d’uns quants 
i el silenci i l’assentiment d’uns altres,  hem programat 
per a aquest divendres una conferència que sobre 
aquests fenòmens tindrà. La conferència tindrà  lloc 
el divendres 4-10 a les 7 de la tarde a la biblioteca 
municipal. Com que no tenim mes dates  i davant de 
la urgència del fets vos convoquem a la xerrada que 
suposem aclarirà molts de dubtes sobre el tema.
De totes maneres vos convoquem també a una 
de  les clàssiques xerrades de la Jaume I. Nosaltres 
sempre fem presentacions de llibres o temes que 
puguen influir en la nostra història, geografia, 
costums, parlars, orígens o temes d’actualitat que 
puguen influir d’alguna manera amb nosaltres. I 
quan diem nosaltres incloem també al nostre poble.
Vos convoquem a una presentació de llibre a la 
biblioteca municipal.     
El llibre  són 121 pàgines en forma d’entrevista 
on podem trobar des d'on hem partit i fins on cal 
que arribem, ara podem gaudir de la presencia de 
Nuria Cadenes  i Josep Guia.
Guia ens diu en el llibre:
 “LA INDEPENDÈNCIA. I per què la independència? 
Perquè és l'única forma que tenim de ser el que som. 
Ja s'hi han provat diverses maneres d'encaixar dins 
de l'anomenat estat espanyol, i cap d'aquestes ha 
donat un resultat satisfactori. Avui mateix Levante-
EMV ens diu que els nous ajustos econòmics de la 
Generalitat ens costaran 491 euros a cada valencià. 
Els ciutadans valencians sofrirem el més gran 
càstig de totes les autonomies. El Consell ha de 
retallar 2.521 milions. i tot això, malgrat comptar 
amb la tercera pitjor financiació de l'estat. I si li 
voleu seguir dient-li demagògia, ho feu. Jo cada 
vegada ho tinc més clar. Sofrim un espoli, i si volem 
eixir-ne, el camí ja el sabem.”
Ja ho sabeu. La presentació tindrà lloc el divendres 
dia 11 a les 7 a la biblioteca municipal i contarà 
amb la presencia de l’autora Nuria Cadenes i de 
l’entrevistat  Josep Guia.  

 Associació Cultural Jaume I 
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"Berberecho" gran

PESCA

Andrés Albiol

Mar con puente del Pilar
Resultó buena la medida provincial de cambio de fiesta del día 9 
por el 11, ya que las cotizaciones no bajaron tanto, de manera que 
se faenó los cuatro primeros días de la semana y se hizo puente las 
tres jornadas restantes. El estado de las aguas fue de tranquilidad. 
Las extracciones de pescados y mariscos fueron aceptables.
La flota de arrastre pescó sin dificultad. Las subastas mayoritarias eran; 
langostino, calamar, pescadilla, salmonete, rape, móllera, galera, letxa, caracol, 
jurel, aranya, caballa, burros y morralla.
El cerco el lunes entre tres llums atraparon 250 cajas de boquerón. El martes no 
encontraron el peix blau. El miércoles solo una traíña pilló 400 cajas de seitó. Y 
el jueves no vieron peces. La procedencia era; dos de Vinaròs y una de Borriana.
Las barquitas artesanales de los artes menores, las trasmalleras en su mayoría 
pescan lenguado, rombo, mabre y sepia. Y un par se dedica al pagel, corva y 
palometa. 
El palangre está bastante activo por cuatro embarcaciones, para pillar con 
anzuelo lubina, dorada, sargo, bonito, bacoreta, lliri, palometa, estornino, 
llampuga y congrio.
La recolecta de pulpo roquero con cadufo sigue normal. Se desembarcan 
ejemplares de 1 a 3 Kg.

Ecos de ‘Mar’
La Comisión Europea dice que en el Mediterráneo las poblaciones de peces 
están mejorando lentamente, ya que aumentan las especies que se capturan 
dentro de los niveles de Rendimiento Máximo Sostenible (RMS). Decir que 85 
de las 113 poblaciones de interés para la Unión Europea, el 75 % fueron objeto 
de sobrepesca entre los años 2010 y 2012, además, siete de las 10 poblaciones 
explotadas de forma sostenible corresponden a pequeñas especies pelágicas.
En 2011 en estos países miembros había 130.000 pescadores (sin contar Grecia 
y Chipre), reduciéndose un 5% sobre el año anterior. Ya en el 2011 el 45% 
de todos los segmentos de las flotas comunitarias sufrieron pérdidas (en el 
2010 era del 42%). Los ingresos derivados de los desembarcos en dicho año 
subieron un 10% consecuencia de un aumento en el valor de un 7 ,5%. Sólo un 
40% de la flota obtuvieron más beneficio neto. En este ejercicio los costes de 
los combustibles subieron un 21% sobre el año anterior.

Igual se li coneix per copinya gran. En castellà li diuen carneiro, 
beberecho de gancho i langostillo. En francés grosse coc, en anglés 
papillous cockle i en alemany Dornige Hergmuschel. El seu nom 
científic és Acanthocardia echinata. 
És un mol·lusc bivalve de la família dels Cárdids. 
Té una petxina de valves iguals, arredonides, convexes. És mes 
ampla que alta. En cada valva hi ha 19-20 costelles espinoses 
obliqües, mes estretes en la part anterior. Les del centre solcades 
per una banda estreta de berrugues apuntades. La part posterior 
de la petxina no aplanada. S'entrecreuen esculpides una sèrie de 
costelles radials quasi perpendiculars. Les parets són resistents. 
Vora ventral sinuosa. 
El tancament té dos dents còniques en l'esquerra i dos en la dreta, 
que encaixen alternatius. Per a obrir posseïx un lligament elàstic 
exterior. I per a tancar hi ha dos impressions musculars extenses 
adductors.
El color és blanc groguenc brut, amb bandes fosques clares 
concèntriques. L'umbo és rogenc.
La seua talla ronda els 6 cm.
La part carnosa de l'animal està reclòs o protegit per la petxina. És 
un invertebrat de cos bla, comprimit lateralment, no articulat i de 
simetria bilateral format per quatre regions; el cap, el peu, el sac 
visceral i el manto. 
El cap com la de tota cloïssa està poc desenrotllada i no se li 
diferencia. El peu que és llarg, cilíndric i doblegat, que ho usa per 
a cavar o inclús fer bots. En el sac visceral té dos sifons curts, en la 
part posterior amb bords fistonats, un inhalen-te i un altre exhalen-
te, amb les missions d'absorbir l'aigua quan estan soterrats, perquè 
d'ella trau l'oxigen per a la respiració i partícules alimentàries que hi 
ha en suspensió, i l'altre per a retirar este líquid ja colat i elements 
de rebuig. També té la resta d'òrgans. Del dors corporal partixen 
dos plecs, u per cada costat per a constituir el manto que recobrix 
el cos, i que produïx la petxina que ho embolica. Davall ell hi ha dos 
parells de brànquies laminars per a la dita respiració branquial.
La posta es produïx d'abril a juny. Els ous i esperma són alliberats 
al corrent marí, per a fecundar-se a l'atzar en l'aigua. Prompte 
ixen larves que es cobrixen ràpid amb la ja incipient petxina. Per 
a formar-la el manto des de la seua superfície o pell, produïx un 
mucus que porta sobre un 90 %  de substàncies inorgàniques 
i un 10 % d'orgàniques, que cristal·litzen desencadenades per 
processos electroquímics d'aminoàcids. Tota esta combinació amb 
els ions de calci formen el carbonat càlcic o vidres en una estructura 
de làmines entrecreuades per a créixer.
Habita sobre fons blans i d'arena fangosa sotarrat, per zones 
d'escassa profunditat.
Es pot capturar amb rastell, arrossegament, dragues i bussejant, 
segons la marea i lloc. Té depredadors en el seu mig com el polp, 
daurada, etc.
El sabor de les seues carns és exquisit. Es pot menjar al vapor, torrat, 
en salsa, en conserva, etc.
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ESPORTS
consell municipal d’Esports Vinaròs

Consulta tota la informació esportiva a www.cmevinaros.es

NATACIÓ.  Club Natació Vinaròs

TENIS.  PESCA.  Club Nàutic Vinaròs

El passat diumenge 6 d’Octubre, el Club Natació Vinaròs 
va celebrar a l’ Auditori  la  festa de presentació dels 
equips de  les  diferents categories per a la propera 
temporada 2013-2014.
Pot ser va ser un acte més senzill que el realitzat els 
altres anys, però també va ser més familiar i acollidor, on 
els principals protagonistes van ser tots els esportistes 
del nostre club i el seu cos tècnic. Crec que a tots ens 
queia la baba al vore ‘ls preparats per a la foto d’equip.. 
.els nedadors de totes les edats junts ,feien molt de goig. 
Es veien nerviosos i a la vegada contents i animats per 
començar una nova temporada que segur ens portarà 
resultats satisfactoris. 
Durant la presentació , van hi haver discursos de la 
directiva,del cos tècnic i del regidor d’esports i tots 
van coincidir en la importància de potenciar l’esport 
en la joventut i van destacar els éxits de les darreres 
temporades. Després vam fer les fotos dels equips de 
les diferents categories, finalitzant amb un berenar al 
pati del Mercat Municipal.
Des d’ aquí volem agrair a tots els pares  i familiars la seua 
presencia.També als representants de la corporació 
municipal: PP, PSPV, ER i Bloc Compromís,que van acudir 
per a donar  suport en un dia tan important per al Club. 
Aquest acte és el punt de sortida de moltes expectatives 
i il.lusions i d’ objectius a aconseguir. Endavant Campions!
VISCA EL CLUB NATACIO VINAROS

Presentació del Club Natació Vinaròs

La sección de pesca del Club Náutico Vinaròs celebró  el pasado sábado día 
28 el primer open de pesca deportiva 2013 en su modalidad de CURRICÁN 
COSTERO. Más de 15 embarcaciones del Club se dieron cita para participar en una 
de las modalidades más esperadas y deseadas por la mayoría de los participantes, 
a las 7:30 de la  mañana  se daba la salida   y a las 13:00 entraban a puerto las 
embarcaciones. El día fue bueno para esta disciplina y todas las embarcaciones 
tuvieron capturas considerables, lo que provocó la satisfacción de todos los 
deportistas. Una vez celebrado el  pesaje de las capturas para conocer los tres 
primeros puestos y el ganador a la pieza mayor, se hizo entrega de trofeos y el 
Club ofreció un aperitivo a todos los participantes y presentes en el acto.
 Agradecer la colaboración de las entidades comerciales: INTERIORS MOBILIARI, 
COMINSA AGRARIA, LUIS GUARCH E HIJOS, FUSTES GRIÑO, RESTAURANT 
NÁUTIC, MÁRMOLES SOSPEDRA, FERRETERÍA MARTORELL, MADERAS BAS, MGB 
NÁUTICA, RTE. BAR KM.148, RESTAURANTE BERGANTÍN, TOT IMPRÈS, DAVIMA 
RENT A CAR, CONSTRUCCIONES GILBERTO FERRE,MAR  DE FONS, NOVA CASA, 
COMPLEMENTOS SERRAMART, NÁUTICA COLUMBRETES, FEBRER PASCUAL 
CORTINATGES, NÁUTICA START.
 
CLASIFICACIÓN GENERAL de la prueba
 1º VANAVANA           Juan Bta. Juan Roig           20,240 kg
2º SUSANA                 Jesús Salom Guimera       13,790 kg
3º ALBORADA            Rafael Martorell Ten         13,070 kg
 
CLASIFICACIÓN PIEZA MAYOR
1º VANAVANA             Juan Bta. Juan Roig         2,190 kg

RESURGE UN COLOSO DORMIDO 
Con la nueva dirección de la escue-
la de tenis y el sacrificio y esfuerzo 
de nuestros monitores y alumnos 
se volvió al camino que la escue-
la y el club se merecen, nuestros 
alumnos  participaron en  el torneo 
CATVAL, demostrando mejoría en 
dicha competición, realzando la es-
cuela de tenis para devolver tanto a 
la escuela como al club en el lugar 
que se merece, en lo más alto.
Los alumnos de la Escuela de tenis 
Vinaròs logrando muy buenos re-
sultados, ya que muchos de ellos 
llegaron a semifinales y también 
Carlos Gil, Vicent Queral, Carlos 
Calduch y Antonio Mata a la final.
Carlos Gil y Vicent Queral disputa-
ron la final del cuadro B de cate-
goría Infantil, la cual la ganó Car-
los Gil, ambos jugadores hicieron 
disfrutar al público asistente con 

grandes puntos.
Carlos Calduch consiguió ganar  
la final del cuadro B de categoría 
Cadete,  en una final muy ajustada 
por 7/5 6/7 7/6 donde el jugador 
de la Escuela de Tenis Vinaròs reali-
zó un gran despliegue tanto físico 
como tenístico.
Antonio Mata entrenador de nues-
tro club demostró el gran nivel te-
nístico y  disputó la final de la cate-
goría Absoluta, que cedió con un 
resultado de 6/2 7/6, buen partido 
de nuestro coach dando así ejem-
plo a los demás alumnos.
Estos resultados certifican la me-
joría  que está habiendo en la Es-
cuela de tenis Vinaròs y desde aquí 
felicitar a todos nuestros alumnos 
y animarles a seguir trabajando 
duro para conseguir muchos más 
éxitos para nuestra escuela, club y 
ciudad de Vinaròs.

2º Open Pesca Club Náutic Vinaròs

El buen trabajo, da sus frutos 
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Semana atipica y Derbi

Rafa Marcos

www.vinarosnews.net
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Seguiu al Vinaròs.News 

ESPORTS

Remontada histórica con 10

Gaspar i Andrus

FUTbOL.  Categoría Regional Preferente 3 2
VINARòS ALCORA

Vinaròs; Sergio, González, Rafa, Hugo, Sergi (García 81’) 
Espinosa (Agus 67’) Forés (Bueno 81’), Figueres, Masip, 

Alexandre (Guindi 92’) y Esteller.
Alcora; Basevi, Eddy, Jorge, Baquero (Andrés 51’), Javi, Alex, 

Bartoll, Pastor (Alberto 81’) Cristian, Miguel (Alberto 74’) y Kike.
Goles; 0-1 m. 28 Alex, 1-1 m. 45 Espinosa, 1-2 m. 61 Kike, 2-2 m. 

79 Rafa y 3-2 m. 80 Sergi.
Árbitro: Simarro Lucas.

Tarjetas amarillas para González, Rafa, Sergi, Forés y a Hugo 
doble por parte local. Y a Pastor, Cristian y Andrés de los 

visitantes. Y fue expulsado el entrenador vinarocense.
Campo; Ciudad Deportiva. Espectadores 350.

Esta semana es festivo el miércoles y trae 
consigo que el partido del fin de semana 
en Onda se adelante ha este día 9 de Octu-
bre. Con lo cual y no es la primera vez que 
ocurre, esta columna aparece en los medios 
digitales antes de dicho encuentro y en pa-
pel después de haberse jugado y nada se 
puede comentar de dicho enfrentamiento.
Por otra parte independientemente de lo 
que ocurra en este partido, el próximo en ju-
garse es el derbi ante el Benicarló. Un Beni-
carló que dependiendo de lo que haga esta 
jornada, nos visitará como líder o cuanto 
menos en puestos de promoción sin haber 
perdido hasta la fecha partido alguno.
Por lo tanto derbi de lujo y en el que siem-
pre hay en juego algo más que tres puntos.
La semana pasada, se produjo la triste no-
ticia que el jugador Pedro Querol tiene que 
dejar la practica del fútbol a causa de su 
lesión. Automáticamente el club le ha ofre-
cido ser segundo entrenador y la verdad es 
que el debut como tal fue positivo y se pro-
dujo precisamente ante el Alcora quedán-
dose en el banquillo dando las instruccio-
nes pertinentes tras la expulsión del míster 
albiazul. Desde aquí darle ánimos y desear-
le suerte en esta nueva faceta. Seguirá en el 
mundo del fútbol que es lo suyo.
A parte de la baja definitiva de Pedro, no se vis-
tieron de corto Óscar Seva, Alberto y Wifredo. 
Resulta curioso pero todas las bajas son de 
la línea defensiva y en la última convocatoria 
entraron los 16 jugadores que quedaban.  
Se esta rastreando el mercado y de hecho 
se esta haciendo desde principio de cam-
peonato y esta semana podría haber nove-
dades al respecto aunque su incorporación 
en caso de producirse, podría demorarse 
unos días.
Desconozco el alcance real de las lesiones 
de los jugadores que están de baja y si en 
tan poco tiempo entre el partido del do-
mingo y el próximo con tan solo una sesión 
podrán estar en condiciones o no de entrar 
en la convocatoria. 
Decir que el programa informático de la 
federación sigue dando más problemas 
que soluciones, todos los equipos siguen 
quejándose y este fin de semana tanto el 
juvenil como el primer equipo tuvieron 
problemas a raíz de una circular emitida 
por federación a los árbitros en referencia 
a las fichas. Por su parte el juvenil consiguió 
una magnifica victoria a domicilio y enca-
dena dos victorias consecutivas tras un ti-
tubeante inicio de competición.
Esperemos que tras la victoria ante el Alcora, 
cambie un poco la suerte ya que parecía que 
nos hubiera mirado un tuerto en los últimos 
partidos. Veremos si en Onda se consigue 
una victoria que sirva de trampolín y encarar 
de la mejor manera posible el derbi. 

Desde el inicio ambos conjuntos escogieron el ataque, 
pero eran los langostineros quienes realizaban gran 
número de jugadas ofensivas al tener -a priori- más 
jugadores técnicos. Ellos lo intentaban pero no 
llegaban con claridad a nuestra área. Así que pronto 
tuvimos ocasiones de marcar, como Sergi que casi 
cabecea en el área chica un templado centro. O un 
chut de Forés que salió fuera por bajo. También Masip 
estuvo a punto de lograr el gol al cabecear el cuero 
a la salida de un córner. Como otro templado pase 
desde la izquierda que no encuentra rematador en 
el área pequeña. Además de un centro de la derecha 
que saca in extremis el meta y luego tiramos fuera. Y 
un par más de disparos mas que salieron desviados. 
O sea, un constante acoso, y lo que es el fútbol, casi 
en el centro del campo Figueres pierde un balón tras 
ser empujado con las dos manos por el contrario y el 
colegiado no pita nada, de manera que el infractor se 
va con el botín y organiza rápido el contraataque y 
de fuerte chut raso desde fuera del área nos marcan. 
Este inesperado e inmerecido gol encajado nos 
aturde, por lo que entramos en una fase nerviosa 
y anonadada, perdiendo incluso algunos balones 
fáciles, pero pronto nos recuperamos y con bravura 
pusimos otra vez cerco al Alcora. Fruto de ello, en 
una jugada le hacen penalti a Alexandre, lo tira Hugo 
para rechazarlo el meta y Sergi atento remata fuera. 
Mala suerte. Pero no nos desmoralizamos y en otra 
jugada por el ala derecha, el centro medido por alto 
lo remata Espinosa con la frente al fondo de la red, 
para igualar el simultáneo. Ahora se volvió a estirar el 
conjunto visitante forzando algún saque de esquina 
y un tiro desde lejos sin importancia, de manera que 
finalizó el primer tiempo en unas inmerecidas tablas.
En  el segundo periodo salió el Vinaròs atacando con 
sendos remates fuera. Los forasteros querían hacerse 
con el centro del campo, pero no lo lograban al 
interceptar nosotros sus pases y elaborar al instante 

el contragolpe, que nos cortaban con repetidas faltas 
poco ortodoxas. Y lo que son las cosas, en una de ellas 
en cambio expulsó a Hugo por protestarle. O sea, 
apaleados y castigados por quejarnos. Mal panorama 
se presentaba, uno menos y con el partido empatado. 
Ellos querían sacar tajada y nos presionaban en todo 
el campo, pues parecía que estábamos grogui, y en 
una falta de tiralíneas estudiada en la pizarra, con 
tres toques  desbordaron la barrera y nos marcaron 
el segundo tanto. De manera que nos sentó como 
un jarro de agua fría, y nada más lejos de quedarnos 
helados, nos hizo despertar el amor propio de guerrero 
y de nuevo con coraje e ilusión pusimos otra vez sitio 
al marco contrario. Otra posible pena máxima a Forés 
fue ignorada por el juez. Los alcorenses atizaban de lo 
lindo, pero nosotros como en una batalla de inmortales, 
nos derribaban hiriéndonos y nos levantábamos para 
volver a la carga. La furia, valor y entrega de nuestros 
muchachos era total y la recompensa vino tras cercar 
otra vez a la portería contraria y al saque de otro córner 
Rafa entró con el alma, para rematar con el muslo e 
igualar momentáneamente la lucha, ya que el frenesí 
no había terminado, por que acto seguido, en una 
trenzada jugada de equipo por el ala izquierda, con el 
pase al punto fatídico, si en un principio no encontró 
rematador, al instante se rehizo Sergi y a la media 
vuelta y de disparo por bajo, depositó el esférico entre 
las mallas. Era el júbilo. La proeza se había conseguido, 
ahora solo faltaban diez minutos para aguantar las 
superiores legiones foráneas, por lo que faltaba otro 
esfuerzo supremo para defender los tres puntos, y 
sacando fuerzas de flaqueza de donde no las había 
y alentado el equipo por la sufrida afición, esta vez si 
que los vinarocenses jugando además con el corazón, 
sirvió para frenar las embestidas del Alcora y del arbitro 
hasta el final, de la nunca mejor dicha contienda. 
Una gesta épica y memorable que pasará a los anales 
de nuestro querido Vinaròs.

Ya lo decían los genios entrenadores de H.H., que su equipo jugaba mejor con uno 
menos (pero él siempre alineaba 11) o Cruyff, cuando en un partido de clasificación 
de la Selección Española estando empatados, nos pitaron un penalti en contra y nos 
expulsaron a un jugador, pues paramos la pena máxima y con un hombre menos 
remontamos el decisivo encuentro, a lo que el técnico holandés dijo que la única 
forma de ganar dicho partido era con 10, por lo que cada jugador español se motivó 
en aquél momento y corría el doble de lo normal, para hacer la función del expulsado, 
de manera que España ‘jugaba’ con 20 contra un rival con 11.



28

12 octubre de 2013

Tauler Municipal

EPA  informa: L-Ajuntament informa:

CALENDARI D’INSCRIPCIONS ALS CURSOS  2013-2014

30 de setembre 
de
10 a 14h
CASTELLÀ PER 
A ESTRANGERS / 
ORTOGRAFIA

1 d’octubre de
10 a 14h
ANTICS ALUMNES 
CURSOS DE 
PRÀCTICA 
ESPORTIVA

2 d’octubre de
10 a 14h
ANTICS 
ALUMNES 
CURSOS DE 
PRÀCTICA 
ESPORTIVA

3 d’octubre de
17 a 20h
NOUS ALUMNES 
CURSOS DE 
PRÀCTICA 
ESPORTIVA

7 d’octubre de
10 a 14h
ANTICS ALUMNES 
CURSOS DE 
BOIXETS/  
ENTRENAMENT 
DE LA MEMÒRIA / 
AUTOESTIMA

8 d’octubre de
10 a 14h
NOUS ALUMNES 
CURSOS DE 
BOIXETS/  
ENTRENAMENT 
DE LA MEMÒRIA / 
AUTOESTIMA

10 d’octubre de
17 a 20h
CURSOS DE 
INFORMÀTICA / 
COMPTABILITAT / 
FOTOGRAFIA

14 d’octubre de
10 a 14h
CURSOS DE 
VALENCIÀ

15 d’octubre de
10 a 14h
CURSOS DE 
BALLS, DANSES I 
MUSICALS

17 d’octubre de
17 a 20h
CURSOS DE 
IDIOMES 
ESTRANGERS: 
anglés, alemany, 
francés i italià

18 d’octubre de
10 a  14h
CURSOS 
ARREGLAMENTS 
DE COSTURA 
I TALL I 
CONFECCIÓ

21 d’octubre de
10 a 14h
CURSOS 
DE CUINA I 
ACTIVITATS 
MANUALS

CALENDARI 
D’INSCRIPCIONS 
ALS CURSOS  2013-
2014
Consell Municipal de 
Formació de Persones 
Adultes
Us recordem que des 
del 30 de setembre 
estem obrint les 
inscripcions dels 
diferents cursos. 
Consulteu al quadre 
de baix quin dia 
comencem a inscriure 
al curs que busqueu. 
Recordeu que una 
vegada oberta la 
inscripció, continua 
oberta els dies 
següents fins que 
s’esgoten les places.

La Concejalía de Empleo del 
Ayuntamiento de Vinaròs in-
forma que en el Boletín Oficial 
de la Provincia de Castellón 
del día 5 de octubre de 2013, 
se han publicado las bases de 
la la convocatoria de subven-
ciones para el fomento del 
empleo en el ámbito local, en-
marcado en el plan de empleo 
conjunto de las Administracio-
nes Públicas Valencianas, para 
el ejercicio 2013.
Resultarán subvencionables las 
contrataciones de desemplea-
dos empadronados en Vinaròs, 
que se realicen en centros de 
trabajo radicados en el muni-
cipio y que tengan lugar desde 
el día siguiente a la publicación 
de las bases en el BOP y hasta el 
31 de octubre de 2013.
Con independencia de su 
modalidad contractual y de 
que puedan tener una mayor 
duración o jornada, resultarán 
subvencionables las contra-
taciones por un periodo de 
al menos 3 meses con una 
jornada de al menos 25 horas 
semanales. 
Las personas desempleadas 
que se contraten deberán es-
tar empadronadas en el muni-
cipio de Vinaròs en el momen-
to de la contratación y haber 
permanecido desempleados e 
inscritos de forma ininterrum-
pida como demandantes de 
empleo desde, al menos, el 1 
de marzo de 2013.
El plazo para presentar las so-
licitudes está abierto desde el 
día siguiente al de la publica-
ción de la convocatoria en el 
BOP y hasta el 31 de octubre 
de 2013.
Los impresos para la solicitud 
de las ayudas se pueden reco-
ger en la Agencia de Desarro-
llo Local o en la web municipal 
www.vinaros.es (el municipio, 
agencia de empleo y desarro-
llo local AEDL).

CURS DURADA INICI HORARI FORMADOR/A LLOC PREU

Valencià per 
a persones 

majors
20 h 5/11/13

Dimarts i dijous  
de 10 a 11,30 h Pepi Queralt Centre d'FPA

10 €

Valencià per 
a estrangers  i 

nouvinguts

40 h 14/11/13 Dimarts i dijous
 de 20 a 21,30 Pepi Queralt

CEIP 
Misericòrdia

Valencià Oral

69 h

14/11/13 Dimarts i dijous 
de 18,30 a 20h Pili Guardino

20 €

Valencià 
Elemental

Grup A
13/11/13

Dilluns i dimecres 
de 9,15 a 10,45h

Pepi Queralt

CEFIRE

Valencià 
Elemental

Grup B

Dilluns i dimecres 
de 15,15 a 16,45h Centre d'FPA

Valencià Mitjà 
Grup A

14/11/13

Dimarts i dijous  
de 9,15 a 10,45h

Pili Guardino

CEFIRE

Valencià Mitjà 
Grup B Dimarts i dijous  

de 20 a 21,30h
CEIP 

Misericòrdia

Valencià 
Superior 18/11/13 Dilluns i divendres 

de 9,15 a 10,45h Joan Guzman Centre d'FPA 25 €

La inscripció d'aquests cursos s'obrirà el dilluns 14 d'octubre, de 10 a 14h.
 CURSOS DE VALENCIÀ

AULES DE BABEL
1r trimestre:

CURS DURADA INICI HORARI FORMADOR/A LLOC PREU

Italià
Iniciació 

50 h

25 de 
novembre

Dilluns i dimecres 
de 15,15 a 16,45h

Simona 
Mercandelli

Centre d'FPA

General: 57,5 €
Socis: 52,90 €*

Anglés 
“per a sobreviure”

Grup A

Dilluns i dimecres 
d'11 a 12,30h Rosanna Bellaubí

Anglés 
 “per a sobreviure”

Grup B

25 de 
novembre

Dilluns i dimecres 
de 20 a 21,30h Andrea Llorach CEIP 

Misericòrdia

Francés
Iniciació 

50 h
Per determinar

Alemany
Iniciació 

25 de 
novembre

Dilluns i dimecres 
de 19 a 20,30h Giancarlo d'Auria CEIP 

Misericòrdia

2n trimestre:
La matriculació per al següent curs s'obrirà el 13 de gener de 2014, a les 11,30h :

CURS DURADA INICI HORARI FORMADOR/A LLOC PREU

Anglés 
 Nivell 2 50 h 5 de febrer Dilluns i dimecres de 15,15 

a 16,45h Andrea Llorach
Centre 

Municipal de la 
3a Edat

General: 57,5 €
Socis: 52,90 €*

Subvenciones del 
ayuntamiento de vinaròs 
para el fomento del 
empleo en el ámbito local, 
para el ejercicio 2013



La Regidoria de Benestar Social informa:

Conselleria de Sanitat informa:La Regidoria de Benestar Social informa:

La Concejalía de Empleo del Ayuntamiento de Vinaròs informa que se han 
aprobado en Junta de Gobierno de 13/09/2013, las bases de la convocatoria 
de ayudas económicas dirigidas a las personas emprendedoras con la finalidad 
de fomentar el empleo y consolidar nuevas actividades económicas.
Las ayudas van dirigidas a los emprendedores, empresas y autónomos que 
estén alojados en el centro de innovación de Vinaròs VINALAB y/o reciban la 
prestación de servicios del centro.
El plazo para presentar las solicitudes de esta ayuda será desde el día siguiente 
al de publicación de las bases de la convocatoria en el BOP y hasta el 31 de 
octubre de 2013.

Convocatoria de ayudas para emprendedores, 
empresas y autónomos

Tauler Municipal

PROGRAMA “NO ESTIGUES SOL PER NADAL” 2013
Aquest programa té la intenció d’oferir companyia durant les festes 
nadalenques a les persones que viuen soles. Està dirigit a persones grans 
vàlides, que viuen soles i no tenen possibilitat de passar els dies de Nadal en 
companya de familiars o amics.
Dies d’estada: 23 a 27 de desembre de 2013

Requisits:
Residir a la Comunitat Valenciana
Ser major de 65 anys, o ser pensionista d’invalidesa, jubilació o viudetat, amb 
60 anys fets.
No patir transtorns de conducta ni malalties infectocontagioses
Valerse per un mateix
Viure sol i no poder reunir-se amb familiars o amics

Presentació de sol·licituds:
Per a a més informació i tramitació de les sol·licituds poden dirigir-se a l’Equip 
Social de Base de l’Ajuntament de Vinaròs, plaça de Sant Antoni 19, de 9:00 a 
14:00 h.
Tel. 964 45 00 75.
El termini finalitza el 4 de novembre de 2013

CONFERENCIA

Mujeres: la fuerza
del cambio en la India

CIUDADANAS / 2013

A cargo de: Sergio Moratón Soler,
Fundación Vicente Ferrer

Biblioteca Municipal de Vinaròs  
15 de octubre de 2013

19.00 h.

Regidroia d’Educación i Fundación Isonomia

Organizan:

CONFERENCIA

Mujeres: la fuerza
del cambio en la India

CIUDADANAS / 2013

A cargo de: Sergio Moratón Soler,
Fundación Vicente Ferrer

Biblioteca Municipal de Vinaròs  
15 de octubre de 2013

19.00 h.

Regidroia d’Educación i Fundación Isonomia

Organizan:

TRAMITACIÓ DE LA TARGETA DAURADA
Es comunica a les persones interessades a obtenir la targeta 
daurada per poder accedir al transport públic urbà de 
manera gratuïta,  que el proper dia  que es durà a terme la  
seva tramitació serà el  dia 8 de novembre de 2013
Requisits:
Estar empadronat a Vinaròs.
Tindre 65 anys complits
Presentar el DNI original.
Lloc: Regidoria de Benestar Social, Pl. de Sant Antoni, 19-baix
Horari: de 10’00h. a 13’00h.



30

12 octubre de 2013

ESQUELES

PUBLICITATESQUELES

laminado, 
plastificado, 
troquelado, 

anillas...diseño con estilo y creatividad

RENUÉVATE
DE MENÚS

DESDECARTAS

diseño incluido

Diseño 
catálogos 
revistas
libros

Tarjetas
Banners
Folletos
Posters

INVERTIR EN 
PUBLICIDAD

es estar presente, 
es tener más 

clientes

Facturas
Pegatinas

Plotter
Sobres

2€

12500 Vinaròs
Tel. 964 45 00 85 
Fax. 964 45 20 12

Tu Imprenta 
de siempre

Dr. Fleming nº 6 

www.vinarosnews.net

www.vinarosnews.net
Seguiu al Vinaròs.News 



agenda

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 79 61
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112

Ermita de Vinaròs                964 45 68 47
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme/OMIC 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Oficina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Taxi Lorca (Vinaròs) 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Parròquia arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 19 h. 
Festius: 9.00,10.30 i 19 h. Domingos: 12.00 en el Convento Divina Providencia
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 9.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. Dissabte: 19.30. 
Diumenge: 9.00, 11.30 i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Festius: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Festius: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Dijous: 20.30 h. Diumenge: 10 h  i 12 h

HORARI DE MISSES

AUTOBUSOS
 VINARÒS - BARCELONA
De dilluns a divendres: 5.55, 6.55, 8.25, 13.15, 15.15 i 17.15. 
Cap de setmana i festius: 6.55 i 17.15
BARCELONA - VINARÒS
De dilluns a divendres: 10.00, 13.00, 15.00, 16.30, 18.00, 19.30 i 21.30. 
Dissabtes: 11.00, 16.30  i 21.30 Diumenges i festius: 11.00 i 21.30. 
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE
 VINARÒS-CASTELLÓ
Per autopista diari: 8.30, 15.00 i 22.00 (Av. Llibertat i Hospital)
Per N-340 de dilluns a dissabte: 8.20, 13.20 i 19.05 (Av. Picasso) 
Per N-340 diumenges i festius: 13.20 i 18.50 (Av. Picasso)
Tots els autobusos surten 10 min. abans del parc de les Caterinetes
 CASTELLÓ-VINARÒS
Per autopista diari: 6.20, 13.00 i 20.10 (arribada Hospital, Picasso). 
Per N-340 de dilluns a dissabte: 8.15, 13.20 i 19.00 (arribada Av. 
Picasso). 
Per N-340 diumenges i festius: 8.50 i 16.20 (arribada Av. Picasso)
*Confirmeu l’horari al 964 40 19 36 · AUTOS MEDITERRÁNEO
 VINARÒS-MADRID

 MADRID-VINARÒS

Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 02 09 99 · AUTO RES
 VINARÒS-SARAGOSSA
Diari: 7.00 i 15.30

 SARAGOSSA-VINARÒS
Diari: 10.45 i 15.30

 VINARÒS-CASTELLÓ (continua a València)
De dilluns a divendres: Vinaròs 7.20, Castelló 9.25, València 10.45
Dissabtes: Vinaròs 7.20, Castello 9.25,València 10.35
 VALÈNCIA-CASTELLÓ-VINARÒS
De dilluns a divendres: València 13.30, Castelló 15.15, Vinaròs 16.45
Dissabtes: , València 13.30, Castello 15.30,Vinaròs 17.00
 VINARÒS-TORTOSA
De dilluns a divendres: 5.55, 6.45, 7.00, 7.45, 8.45, 9.45, 10.45, 
11.45, 12.45, 13.45, 14.45, 15.30, 15.45, 16.45, 17.45, 18.45, 
19.45, 20.45
Dissabtes, Diumenges i festius: 7.00, 7.45, 8.45, 10.45, 11.45, 
12.45, 15.30, 16.45, 17.45, 19.15
 TORTOSA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.15, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 10.30, 
11.00, 12.00, 13.00, 14.00, 14.25, 14.45, 15.30, 17.00, 18.00, 
19.00, 19.05, 20.15, 21.15 i 23.15
Dissabtes, Diumenges i festius: 6.15, 7.00, 9.00, 10.00, 11.00, 
13.30, 14.00, 14.25, 15.00, 17.30, 19.00, 19.05, 21.00
Parada: Av. Llibertat
*Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

 VINARÒS-ULLDECONA-STA. BÀRBARA-TORTOSA
De dilluns a divendres: 8.45 
TORTOSA-STA. BÀRBARA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 14.45
 VINARÒS-ULLDECONA-LA SÉNIA-ROSSELL
De dilluns a divendres: 12.30 i 17.00 
ROSSELL-LA SÉNIA-ULLDECONA-VINARÒS
De dilluns a divendres: 6.17 i 7.30
Parada: Av. Llibertat

 VINARÒS (AV. PICASSO) - ST. MATEU - CATÍ ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
VINARÒS HOSPITAL ST. JORDI TRAIGUERA CANET LA JANA ST. MATEU XERT ANROIG CATÍ

8.00 8.05 8.20 8.30 8.35 8.55 Continua a Morella
13.30 13.35 13.50 14.00 14.10 14.35 14.20
16.00 16.05 16.20 16.30 16.40 16.55 Continua a Morella
18.15 18.20 18.35 18.45 19.00 19.10 19.25 19.45 19.50 20.00

CATÍ - ST. MATEU - VINARÒS  (AV. LLIBERTAT I CATERINETES) ·  De dilluns a divendres no festius · AUTOS MEDITERRÁNEO
CATÍ ANROIG XERT ST. MATEU CANET LA JANA TRAIGUERA ST. JORDI HOSPITAL VINARÒS
6.30 6.40 6.45 7.00 7.25 7.35 7.40 7.45 8.00 8.10

Sortida de Morella 8.00 9.00 9.15 9.25 9.35 9.50 10.00
14.45 15.00 15.10 15.20 15.35 15.45

Sortida de Morella 16.00 17.00 17.15 17.25 17.35 17.50 18.00

AUTOBUSOS VINARÒS - BENICARLÓ - PENÍSCOLA (HORARI ESTIU)

 VINARÒS (Església)-BENICARLÓ-PENÍSCOLA
6.35, 7.05, 7.20, 7.35, 7.50, 8.05, 8.20, 8.35, 9.05, 9.35, 10.05, 
10.35, 11.05, 11.35, 12.05, 12.35, 13.05, 13.35, 14.05, 14.35, 15.05, 
15.35, 16.05, 16.35, 17.05, 17.35, 18.05, 18.35, 19.05, 19.35, 20.05, 
20.35, 21.05, 21.35, 22.05, 22.35, 23.05, 23.35
*Els autobusos surten 5 minuts abans del Riu Servol

 PENÍSCOLA-BENICARLÓ-VINARÒS (Av. Llibertat i Caterinetes)
7.30, 8.15, 8.45, 9.15, 9.45, 10.15, 10.45, 11.15, 11.45, 12.15, 12.45, 
13.15, 13.45, 14.15, 14.45, 15.15, 15.45, 16.15, 16.45, 17.15, 17.45, 
18.15, 18.45, 19.15, 19.45, 20.15, 20.45, 21.15, 21.45, 22.15, 22.45, 
23.15, 23.45, 0.00, 0.15, 0.30, 0.45
. *Tots els autobusos tenen parada a l’Hospital

AUTOBUSOS URBANS

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86

 ZONA NORD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 8.10, 
9.15, 9.55, 11.05, 11.45, 12.55, 13.35, 14.45, 15.25, 16.35, 17.15, 
18.25, 19.05, 20.15
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 7.30, 8.30, 9.35, 10.15, 
11.25, 12.05, 13.15, 13.55, 15.05, 15.45, 16.55, 17.35, 18.45, 19.25, 
20.35
DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Av. Picasso per Llibertat)- Zona nord (Deveses): 9.10, 
9.50, 11.00, 11.40, 12.50, 16.40, 17.20 i 18.30
Zona nord (Deveses) – Vinaròs (Església): 9.30, 10.10, 11.20, 
12.00, 13.10, 17.00, 17.40 i 18.50

 ZONA SUD
DE DILLUNS A DIVENDRES
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 7.50, 8.50, 10.35, 
12.25, 14.15, 16.05, 17.55, 19.45
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Lliber-
tat): 8.00, 9.00, 10.50, 12.40, 14.30, 16.20, 18.10, 20.00

DISSABTE, DIUMENGE I FESTIUS(*)
Vinaròs (Església)- Zona sud (Aiguadoliva): 10.30, 12.20, 18.00
Zona sud (Aiguadoliva per Colònia Europa) – Vinaròs (Av. Lliber-
tat): 9.00, 10.45, 12.35, 16.30, 18.15

(*)Els diumenges i festius només hi haurà servei durant els mesos de juliol i agost

00,30 10,30 16,00Vinaròs
07,00 17,30 22,35Madrid

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

01,00 08,00 15,00Madrid
07,55 15,10 21,35Vinaròs

DIUMENGES DIARI DIARI EXPRÉS

Cerrajero 24h ·  La solución rápida 627 849 392

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 45 30 44
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

Parada: Av. Llibertat                         *Confirmeu sempre l’horari al telèfon: 902 11 98 14 · HIFE

TRENS A BARCELONA A CASTELLÓ
ANADA

El Diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. Cal consultar-los a www.renfe.es o al telèfon: 902 24 02 02

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
HORARI DE GUÀRDIES

de 8 a 24 hores · Fora d’aquest horari 
contacteu amb la Policia Local: Tel. 964 407 704
12 Octubre GUIMERÀ pl. Parroquial, 11

13 Octubre ADELL av. Pius XII (cant. Picasso)

14 Octubre SANZ c. Pont, 83

15 Octubre VALLS zona turística nord, 11

16 Octubre MATEU c. Sant Francesc, 103

17 Octubre TORREGROSA av. Llibertat, 9

18 Octubre MARTÍNEZ av. País Valencià, 15

A VALÈNCIA 



Si domicilies la teva pensió
a Caixa Vinaròs

una d’aquestes cistelles
pot ser teva!
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